
Harrachov bez bariér je již tradiční akcí, která se pořádá vždy před začátkem hlavní turistické sezóny. Letošní ročník byl už šes-
tým v pořadí, kdy došlo k setkání členů z občanského sdružení Zrnko naděje. Tentokrát se vozíčkáři spolu s místními vydali za 
kamennými menhiry. Za turisty se také zastavila starostka města Eva Zbrojová, které předali knížky Doktora Pacička. Ty budou 
dělat radost zdejším dětem. 

červenec 2015        cena 10 Kč

Na vozíku podél „kamenů“
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ÚVODNÍK

Rozhledna na Čerťáku vyroste
Červnové zastupitelstvo města schválilo architektonický koncept   
rozhledny na Čertově hoře. Betonový tubus má své odpůrce i pří-
znivce. Stavba, která bude hrazena z evropských dotací, přispěje 
k rozvoji cestovního ruchu v Harrachově a umožní jedinečný 
výhled do krajiny. Stavba jako taková sice byla 
schválena ZM, ale tím teprve vše začíná. „Nyní 
budeme společně řešit konečnou podobu rozhled-
ny a veškerá povolení, která jsou ke stavbě nutná,“ 
říká Eva Zbrojová, starostka města. Rozhledna 
je sice ještě na papíře, ale budoucí návštěvníci 
se mohou těšit na krásný pohled z Čertovy hory. 
„Pohled to bude opravdu krásný. Abychom zjistili, 
zda ve výhledu nebudou vadit stromy, nechali jsme 
pořídit panoramatické video dronem z výšky 25,5 
metru. To si mohou občané prohlédnout na inter-
netu,“ říká Jaroslav Čech, místostarosta města.  
Video je na adrese: www.jdem.cz/bsg4d3

Rozhledna Čertova hora 360°
•	 Celoroční provoz
•	 Bezúdržbovost, dlouhověkost
•	 Betonový válec s horní prosklenou lucernou
•	 Celková výška 27 metrů
•	 Výška ochozů 24,5 metru
•	 Velká kapacita vrcholové kryté podesty je 25 lidí
•	 Osm schodišťových ramen, osazených na ztužující prs-

tence mezipodest
•	 Světlo se do tubusu dostane skleněnými světlíky v plášti, 

které budou interiéru rozhledny dodávat jemné ambient-
ní osvětlení.

•	 Horní vyhlídková plošina je navržena tak, aby budoucím 
návštěvníkům poskytovala nevšední pocit absolutního 
výhledu. 

•	 Větrání vyhlídkové věže je řešeno komínovým efektem 
skrze větrací průduchy.

( e n d )

Mjölk architekti stavby v přírodě
Náš architektonický atelier se jmenuje Mjölk, sídlíme šest let 
v Liberci. Pro naši práci čerpáme inspiraci z kultury našeho 

nejbližšího okolí. 
Rozhlížíme se také, jak 
se s výzvami architek-
tury potýkají v jiných 
částech světa. Vždy 
jsme záviděli zemím, 
které i v tomto pokroči-
lém věku dovolují stavět 
v otevřené krajině. 
Typické je to hlavně pro 
severské země, ale i pro 
některé státy Jižní Ame-
riky.  Česká republika 
je už hodně zastavěná, 
a proto si hodně vážíme 

čistě přírodních území, 
kde nás žádná architektura neobtěžuje. V tomto prostředí 
jsme si našli prostor k realizaci našich snů. Různé stavby pro 
turismus je i dnes možné realizovat v horách. Pokud mají obce 
dobře připravené územní plány a počítají se stavbou rozhle-
den, bývá to většinou v místech, kde se o takových stavbách už 
dlouho přemýšlí, máme tedy alespoň trochu prošlapanou cestu. 
Tento článek píšeme v souvislosti s událostí z minulého týdne, 
kdy nám zastupitelstvo v Harrachově odsouhlasilo studii stavby 
rozhledny na Čertově hoře. 
Na rozhodnutí postavit rozhlednu se nám líbí, že je to archi-
tektura navíc. Rozhledna není potřeba tak jako potřebujeme 
silnice, nebo elektrické vedení. Je to znak toho, že místní lidé 
mají rádi významné místo a chtějí na něj upozornit ostatní, po-
zvat je a trochu se pochlubit. Je to tedy architektura pro radost. 
Náš region je takových krásných staveb plný. Zajímavé je, že 
jich většina vznikla přibližně před sto lety kolem roku 1910. 

Milí Harrachováci,
Polovina roku je za námi, a také červen byl bohatý na různé 

události. Měla jsem vzácnou příležitost prohlédnout si, jak pokra-
čují práce na opravách více než stoletého tunelu mezi Kořenovem 
a Harrachovem. Klenbou tunelu prosakovala voda, která v zim-
ním období vytvářela ledové krápníky a ledové plotny. Ty bránily 
provozu vlaků a musely být odstraňovány. Rekonstrukcí tunelu 
se tyto potíže odstraní a vlaky budou moci jezdit rychleji a bez-
pečněji. Výluka Kořenov – Harrachov bude trvat až do listopadu 
tohoto roku.

Zahájili jsme práce na rekonstrukci rozvodů vody v domě č.p. 
116 proti autocampu. Rekonstrukce proběhne postupně a dou-
fám, že bez nutnosti stěhování stávajících nájemníků. Děkuji 
všem za pochopení a trpělivost při této akci, která je důležitá 
a nutná pro další spokojený a klidný život obyvatel domu.

Postupně opravujeme výtluky v místních komunikacích. 
Věřím, že tyto opravy vnímáte jako potřebné pro zlepšení dopravy 
v Harrachově.

Školní rok v naší základní škole skončil o několik dnů dříve 
z důvodu zahájení výměny oken a zateplování budovy. Stavební 

firma Syban, která v loňském roce vyměnila okna a zateplila 
budovu naší mateřské školy, vyhrála svojí nejnižší cenovou 
nabídkou i zakázku v základní škole. Jedná se o investiční akci 
v hodnotě 6,2 milionu korun, na kterou nám nemalou měrou 
přispěje dotací Státní fond životního prostředí.

Proběhnul desátý ročník soutěže „Zlatá popelnice“ 2014  měst 
a obcí Libereckého kraje.  Vyhlašovatelem soutěže je EKO-KOM 
a Liberecký kraj. V kategorii měst se již třetím rokem na prvním 
místě umístil Harrachov, za což jsme obdrželi krásný skleněný 
pohár a 60 000 Kč. Navíc jsme získali další dvě první místa ve 
zpětném sběru elektrozařízení v kategorii měst do 5 000 obyvatel 
a měst do 3 000 obyvatel, a to pro nás znamená další příspěvek 
ve výši 30 000 Kč. Děkuji na tomto místě vám všem, kteří pečlivě 
třídíte, vítězství v této soutěži je především vaší zásluhou!

V červenci proběhne v harrachovské sklárně již dvanáctý roč-
ník pivních slavností, o týden později pak druhý ročník Svatoa-
nenského dřevosochání. Podpořte i vy tyto akce svojí návštěvou, 
již dnes se těším na setkání s vámi.

Dětem přeji prima prázdniny, vám krásnou dovolenou a všem, 
kterým začíná pracovní letní sezona, přeji, ať je co nejlepší.

                                                                               Va š e  Eva Zbrojová 

AKTUÁLNÍ TÉMA

14. dubna 2015 architekti z ateliéru Mjölk představili plán roz-
hledny široké veřejnosti. Foto: D. Hloušek



Tehdy různé obecní a turistické iniciativy vyzvaly významné místní 
stavitele, aby na vybraných místech postavili věže, jen za účelem 
lepšího výhledu na krajinu. Pokud se nám podaří na tuto etapu 
navázat novou vrstvou, bude to významný a dobrý počin pro celý 
region. Vnímáme velkou zodpovědnost při práci na těchto úkolech, 
protože tyto stavby tu budou desítky, možná i stovky let a budou 
mít vliv na své bezprostřední okolí. Kolem rozhleden vzniknou nové 
cesty, hospody, lidé se naučí chodit na nová místa a rozhlížet se po 
okolí z nových míst.
První rozhlednu jsme navrhli do Heřmanic, malé obce u polských 
a německých hranic. Dokončená stojí na svém místě už tři roky. Je 
dvacet čtyři metry vysoká a zkonstruovaná ze dřeva, má tvar veliké 
okurky.  Po tomto úspěchu jsme navrhli další tři rozhledny pro 
Jizerské hory a Krkonoše. Během roku 2015 byly návrhy postupně 
přijaty. Nyní pracujeme na tom, aby byly rozhledny co nejdříve 
realizovány.  Každé místo, na které jsme rozhlednu navrhovali, 
je jedinečné, proto jsme také každému místu věnovali speciální 
pozornost. Rozhledna v Bílém Potoce je intimní štíhlá stavby pro 
malý počet návštěvníků. Na vyhlídkovou plošinu se skleněnou 
podlahou v jedenadvaceti metrech vede jedno úzké točité schodiště. 
Má tvar tenkého bílého válce a je zkonstruována z prefabrikovaných 
betonových prstenců.     
Rozhledna na Strážním vrchu nad Rokytnicí byla nejsložitější. 

Problémem se ukázal tvar kopce, který nebyl vhodný pro klasickou 
věž na vrcholu - na to je moc placatý. Zároveň jsme nechtěli narušit 
krásný vzrostlý les. Proto jsme se rozhodli zde umístit sérii čtyř ma-
sivních dřevěných vyhlídek, které připomínají zvířata znaku obce. 
Lišku, medvěda, ovci a horníka. Na kopci tak vznikne lesopark, ve 
kterém budou pěšinou spojeny čtyři vyhlídky, z nichž jsou různé 
výhledy.  Rozhledna na Čertově hoře v Harrachově bude z těch tří 
suverénně nejnavštěvovanější. Na vrchol je možné dojet lanovkou 
a lidé na tento kopec už teď chodí ve všech sezonách za výhledem. 
Proto je harrachovská rozhledna navržena pro největší počet 
návštěvníků a je na vrcholu uzavřena prosklenou lucernou, aby byla 
použitelná i v zimě, kdy zde panují tvrdé podmínky. Stavba má tvar 
válce a je vysoká 27 metrů. 
Chtěli jsme vám představit naši práci na rozhlednách tak, jak o ní 
přemýšlíme. Tedy ne jako jednu solitérní extravagantní stavbu, ale 
jako promyšlený cyklus zásahů do krajiny. 
Příštím tématem, kterému se budeme věnovat, jsou stavby útulen 
pro turisty. To je model, který jsme odpozorovali na horách v za-
hraničí. Prosté praktické stavby, které umožňují lidem přespat na 
krásných místech. Těchto staveb v Čechách ještě mnoho nemáme, 
a když, tak nejsou spojovány s architektonickou tvorbou. To se 
pokusíme změnit v příštích letech. 

Jan Mach, ateliér Mjölk

AKTUÁLNÍ TÉMA
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Třiatřicetiletý Jan Mach je jedním ze 
společníků ateliéru Mjölk a spolu-
projektoval rozhlednu, která by měla 
vyrůst na Čerťáku. Mach vystudoval 
gymnázium v Liberci a následně archi-
tekturu.

Jak jste se dostal k architektuře?
Byl to takový přirozený vývoj, táta byl 
architekt, děda liberecký stavitel.
Není běžné, aby si absolventi po skon-
čení studia založili vlastní ateliér, jak 
k tomu došlo?
Všichni jsme studovali na liberecké fakul-
tě architekturu v letech 2008 – 2010. No 
a tak nás napadlo udělat si vlastní ateliér, 
který provozujeme šest let, tři v Liberci 
a dva v Praze. Kromě toho máme už 
i nějaké zaměstnance. Je pravda, že to 
byl krok riskantní, první tři roky jsme 
se museli probít, přeci jen jsme neměli 
reference, žádnou historii.
Jaké tedy byly začátky?
Těžké, museli jsme lidi tzv. „ukecat“, 
získat si jejich důvěru a přesvědčit je, že 
to umíme. Začínali jsme s rodinnými 
domy, které mimochodem dodnes a rádi 
děláme. Bydlení pro soukromé klienty je 
krásná práce. 
Kreslili jste domy a do Harrachova jste 
přišli se záměrem rozhledny, jak vás to 
napadlo?
Měli jsme zkušenosti s Heřmanickou 
věží. S ní jsme začínali tak, že jsme měli 
několik projektů na rozhledny a oslovo-
vali starosty obcí. V Heřmanicích pan 

starosta Stříbrný chtěl projekt realizovat 
a ten se uskutečnil. Díky tomu jsme získa-
li zkušenosti, věděli, co obnáší projekt 
a stavba rozhledny a našli zdroj dotačních 
peněz. Poté jsme znovu oslovili několik 
představitelů měst a obcí a jedním z nich 

byli i Harrachovští, kde jsme se nakonec 
domluvili, že bychom realizovali stavbu 
na Čerťáku.
Takže rozhledny vás začaly bavit?
Je to příjemné rozptýlení. Baví nás 
vkládat stavby do krajiny tak, aby har-
monicky splynuly. Vždy se snažíme najít 
nejvhodnější místo a vše udělat s maxi-
málním citem pro krajinu a cestovní ruch.
Jak jsou takové stavby ekonomicky 
náročné?
Nutno říci, že z dotačních titulů lze 
sehnat peníze, ale vždy je tam spoluúčast 
města. Ale jedná se řádově o stavby od 3 
do 6 milionů, tedy v hodnotách rodin-
ných domů.
Jaké další projekty, kromě již zmiňova-
ných, kreslíte?

Účastnili jsme se řady soutěží, převážně 
veřejných staveb. Například obchod-
ní domy a industriální objekty napříč 
republikou. Míst a proluk ve velkých 
městech je celá řada a věříme, že některé 
budou vyplněny našimi projekty.
Vraťme se k Harrachovu a záměru roz-
hledny. Jak se celý projekt rodil?
Pomalu. Měli jsme několik jednání s paní 
starostkou, s radou města a původně 
jsme měli čtyři varianty, ale vždy se 
jednalo o válec. Vše se postupně vyvíjelo 
až k současnému projektu, který byl 
na červnovém zastupitelstvu schválen. 
Ještě před tím jsme to však vychytávali 
ze všech stran, byli jsme i na veřejném 
projednávání, ale myslím, že jsme všem 
náš záměr dokázali vysvětlit a rozhlednu 
obhájit.
Kromě Harrachova plánujete budovat 
další rozhledny?
Ano, chtěli bychom i další místa obohatit 
o stavby, ze kterých bude vidět do kraje. 
Takové místo je třeba v Rokytnici, kde 
by také měla rozhledna vyrůst. Ale stejně 
jako v Harrachově se pohybuje na území 
KRNAP a musíme tedy každý krok citlivě 
vážit. Celkově bychom chtěli postavit pět 
rozhleden během deseti let. 
Máte své vysněné projekty?
Těch je celá řada, ale nebudu je zde 
konkretizovat. Baví nás stavět menší věci, 
ale lákají nás i proluky v centrech měst. 
Zde by nás lákalo stavět domy s obchody, 
tedy místa plná života.

J .  E n d l e r

Mach: Baví nás vkládat stavby do krajiny tak, aby harmonicky splynuly
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František Lamač zahraje v kostele
U příležitosti státního svátku, tj. 5. července, se bude od 19.00 
hodin v harrachovském kostele sv. Václava konat koncert houslisty 
Františka Lamače, který zde vystoupí s programem ČESKÉ A SVĚ-
TOVÉ EVERGREENY. Uslyšíte v jeho podání skladby klasiků jako 
například Vltavu od Bedřicha Smetany, Nabucco od Verdiho, ale 
i neméně známé skladby ze slavných muzikálů (My Fair Lady, Cats), 
dále filmovou hudbu (Dr. Živago, Tenkrát na západě) a populární 
písně typu Time to say goodbye, I have dream (ABBA), nebo Pramí-
nek vlasů. Na závěr je pro návštěvníky tohoto koncertu přichystáno 
překvapení.

Harrachov se díky svému členství v Mikroregionu Tanvaldsko 
zapojil do projektu s názvem „Místa s tradicí“ díky němuž 
vznikly pro Harrachov dvě informační tabule. První z nich 
je umístěna u vrátnice areálu sklárny a vypráví nejen příběh 
o vzniku a vývoji harrachovského sklářství, ale i o znovuob-
jeveném skleněném pokladu. U druhé tabule, která si našla 
své místo v areálu středních skokanských můstků, se čtiví 
návštěvníci dozvědí, kterak k nám do hor první lyže doputo-
valy, kdo se ujal jejich výroby v zemi české nebo o tragickém 
příběhu našich někdejších úspěšných lyžařů Hanče a Vrbaty. 
Samozřejmě, že je zde prostor vymezený i pro hraběte Jana 
Harracha, díky němuž nejen Harrachov, ale celé Krkonoše 
prošly nebývalým rozvojem. Texty na cedulích jsou psány 
jazykem českým, německým, polským a anglickým

L e n k a  S t e h l í k o v á

Projekt „Místa s tradicí“ poodhalí kus harrachovské historie

Desátý ročník soutěže měst a obcí Libereckého kraje v třídění 
odpadů ZLATÁ POPELNICE za rok 2014 vyhrál Harrachov. 
„Je to neuvěřitelné, ale vyhráli jsme už 
třikrát za sebou,“ říká starostka města 
Eva Zbrojová.
Vyhlášení soutěže se uskutečnilo ve stře-
du 24. června 2015 v Hotelu Ještěd v Li-
berci. Harrachov v soutěži získal potřetí 
1. cenu v kategorii měst Libereckého 
kraje a odměnu 60 000 Kč, dále pak 1. 
místo v kategorii měst do 5 000 obyva-
tel ve zpětném odběru elektrozařízení 
a odměnu 20 000 Kč. Další 1. místo 
získal Harrachov v kategorii města do 
3 000 obyvatel ve výtěžnosti elektroza-
řízení na obyvatele s odměnou  
10 000 Kč.
"V posledních letech se nám podařilo 
doplnit postupně další kontejnery na 
tříděný odpad, naposledy červené na 
elektroodpad a bílé na textil. Zároveň 
jsme zvýšili počet sběrných míst, aby 
naši občané ke kontejnerům na tříděný odpad 
měli co nejkratší cestu. Poděkování patří 
všem občanům a podnikatelům v Harracho-
vě, kteří poctivě třídí a snaží se co nejméně 

zatěžovat životní prostředí," říká Eva Zbrojová, starostka 
města Harrachov.

Odměny, které Harrachovu náleží, 
plánuje vedení města investovat. „Chtěli 
bychom přispět na zakoupení herního 
prvku mateřské škole a na Kamlu začít 
s budováním přírodní tělocvičny, s tím, 
že bychom tam zakoupili první tělocvičné 
prvky,“ nastiňuje starostka záměr, kam 
odměny vložit. 
To, že patří Harrachov k nejlepším v kraji, 

starostku těší, a dobře ví, že lví podíl 
na tomto úspěchu mají především ob-

čané, kteří komunální odpad třídí, ale též 
provozovatelé ubytovacích zařízení, kteří 
se na sběru také podílejí. „Všem patří 
velký dík. Abychom měli další motivaci, 
rozhodli jsme se, že občanům nabídneme 
možnost odevzdávání kuchyňských olejů. 
Sice budeme první v kraji, ale bereme to 
jako výzvu. Na předem určených místech 
mohou občané zanechat v PET lahvích 

použitý domácí olej, který necháme následně 
ekologicky zlikvidovat,“ zmiňuje novinku Eva 
Zbrojová. 

( e n d )

Zlatou popelnici potřetí vyhrál Harrachov
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AKTUÁLNĚ

Zprávy ze zastupitelstva
Ve středu 24. června se konalo řádné 
zasedání Zastupitelstva města Harra-
chov. Zde přinášíme usnesení, která byla 
zastupiteli projednána a odsouhlasena:
- ZM souhlasí s navrženým architekto-
nickým konceptem rozhledny na Čerto-
vě hoře, který vyhotovila architektonická 
firma Mjölk architekti, s.r.o., která bude 
na základě odsouhlaseného konceptu 
i nadále pokračovat s vypracováním 
návrhu konečného díla včetně všech 
jeho náležitostí uvedených ve Smlouvě 
na zhotovení architektonické studie 
a dokumentace k územnímu rozhodnutí 
projektu „Rozhledna v Harrachově“.
- ZM souhlasí, aby město vstoupilo do 
Asociace horských středisek ČR, o.s., 
jako přidružený člen.
 - ZM schválilo účetní závěrku města 
Harrachov k 31. 12. 2014 včetně pře-
vodu výsledku hospodaření z účtu 431. 
Výsledek hospodaření ve schvalovacím 
řízení na účet 432. Výsledek hospodaře-
ní předcházejících účetních období.
 - ZM Zastupitelstvo města Harrachov 
projednalo závěrečný účet a souhlasí 
s celoročním hospodařením města bez 
výhrad. 
 - ZM Harrachov bere na vědomí zprávu 
o hospodaření k 31. 5. 2015
 - ZM souhlasí s prodejem ppč. 1065/1 
o výměře 7995 m2 a ppč.1065/16 
o výměře 68 m2 v k.ú. Harrachov ve 

vlastnictví města Harrachov za cenu 
40 Kč/m2 Libereckému kraji. Náklady 
spojené s převodem uhradí kupující 
(Liberecký kraj). 
- ZM schvaluje zřízení věcného břemene 
(VB) na část p.p.č.617/17 a p.p.č.584/1 

ve vl. města Harrachov dotčených stav-
bou“ SM, Harrachov-pč.617/18, Horská 
služba-kNN „ a pověřuje starostku 
města podpisem Smlouvy o uzavření 
budoucí smlouvy o zřízení VB služeb-
nosti a smlouvy o právu provést stavbu 
a vlastní smlouvy o zřízení věcného 
břemene na část pozemku p.č. 617/17 
a 584/1 ve vlastnictví města Harrachov. 
Jednorázová finanční úhrada za zřízení 
VB je vypočtena dle ceníku schváleného 
ZM 7. 9. 2011 včetně dodatku. Veškeré 
náklady spojené s uzavřením VB uhradí 
oprávněný-ČEZ Distribuce, a.s.
- ZM schvaluje zřízení věcného bře-
mene na část p.p.č.1086 ve vl. města 
Harrachov dotčeného stavbou“ Přeložka 
STL plynovodní přípojky pro čp. 641, 

Harrachov, číslo stavby 8800082201 „ 
v Harrachově a pověřuje starostku města 
podpisem Smlouvy o uzavření budoucí 
smlouvy o zřízení VB a vlastní smlou-
vy o zřízení věcného břemene na část 
pozemku p.č. 1086 ve vlastnictví města 
Harrachov. Jednorázová finanční úhrada 
za zřízení VB bude vypočtena dle ceníku 
schváleného ZM 7. 9. 2011 včetně do-
datku na základě později vyhotoveného 
GP, který vyznačí skutečný rozsah VB. 
Veškeré náklady spojené s uzavřením VB 
uhradí oprávněný- RWE GasNet,s.r.o.
 - ZM schvaluje zřízení věcného břeme-
ne služebnosti na část p.p.č.1028/128 ve 
vl. města Harrachov dotčeného stavbou“ 
Harrachov-prodloužení vodovodu v p.
p.č.1028/128,1028/262, k.ú. Harra-
chov“, číslo stavby SM010038 a pově-
řuje starostku města podpisem Smlouvy 
o zřízení služebnosti IS na část pozemku 
p.č.1028/128 ve vlastnictví města Ha-
rrachov. Jednorázová finanční úhrada za 
zřízení VB činí 1 950 Kč +21 % DPH a je 
vypočtena dle ceníku schváleného ZM 7. 
9. 2011 včetně dodatku na základě vyho-
toveného GP, který vyznačuje skutečný 
rozsah VB. Veškeré náklady spojené 
s uzavřením VB hradí investor- ČR-Kan-
celář Poslanecké sněmovny.
- ZM vzalo na vědomí rezignaci člena 
Rady města Harrachov Václava Tondra, 
kterého po hlasování ZM v radě města 
nahradí Helena Stříbrná.
                                                            ( e n d )

Foto: Archiv

Z diáře starostky města

  1. 6. účast na dětském dni

  1. 6. výběrová komise na prodej hasičské cisterny

  5. 6. Obřad zlatých svateb manželů Horsta a Stáni 

a Wolfganga a Heleny Slavíkových

  6. 6. tři svatební obřady

  8. 6. rada města

  9. 6. rada sdružení obcí Libereckého kraje

10. 6. jednání s panem Vorlíčkem z firmy Husqvarna

10. 6. redakční rada

10. 6. bezpečnostní rada ORP Tanvald

11. 6. jednání s pány Ptáčníkem, Dolejším a Slavíkem

12. 6. vernisáž u příležitosti Spanilé jízdy Járy Cimrmana

15. 6. prohlídka tunelu Kořenov - Harrachov

15. 6. rada města

16. 6. valná hromada Svazku měst a obcí Krkonoše

17. 6. konference Zdravé město

17. 6. schůzka s obyvateli domu seniorů v Harrachově

18. 6. valná hromada SVS, a.s., Teplice

19. 6. zakončení školního roku v ZŠ 

19. 6. účast na KORID (Koordinátor veřejné dopravy  

Libereckého kraje) ohledně jízdních řádů

22. 6. jednání s paní Krejčovou na téma kompostárna

22. 6. rada města 

23. 6. jednání s panem Novosadem

24. 6. vyhlášení soutěže Zlatá popelnice

24. 6. zastupitelstvo města

25. 6. jednání Mikroregionu Tanvaldsko

25. 6. ukončení projektu Místo s tradicí

26. 6. pravidelné setkání s npor. Mgr. Miloslavem Malečkem, 

vedoucím oddělení Policie ČR   Harrachov

29. 6. rada města

30. 6. jednání se starostkou Frenštátu pod Radhoštěm 

ohledně meziobecní spolupráce sportování dětí – FIS snow kids.  

              
                                                     

                          ( e n d )
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Pošta oslavila devadesátiny
Z HISTORIE

V roce 1925, tedy přesně před  
90 lety, se Harrachov dočkal společné-
ho poštovního úřadu. Domnívám se, 
že je to pádný důvod k podání infor-
mace o historii místní pošty v našem 
Zpravodaji.

První poštovní úřad na území dnešního 
Harrachova byl zřízen již v roce 1863.  
Byl umístěn na Novém Světě v domě 
čp.75, který stál nad současnou školou, 
v místě trafostanice u hlavní silnice. 
Pro celou obec (Harrachov, Nový Svět 
i Rýžoviště) se používalo společné 
poštovní razítko Neuwelt, od roku 1918 
pak Neuwelt – Nový Svět. V roce 1872 
zde byl vedle pošty zřízen telegrafní 
úřad, později i veřejná telefonní stanice. 
Prvním poštmistrem na zdejší poště 
byl Franz Setzer. Při rozšiřování hlavní 
silnice v roce 1954 byla budova bývalé 
pošty zbourána.

Část Harrachov se dočkala vlastní 
pošty až v roce 1914. Poštovní úřad byl 
umístěn do domu čp.103, pod kostelem 
(dnes je zde vietnamský obchod). Vedle 
pošty zde Vinzenz Pohl provozoval 
obchod s papírnickým a tabákovým 
zbožím. Poštmistrem v roce 1914 zde 
byl Karel Vodvárko z Turnova. Od 
tohoto roku tedy byly v naší obci dva 
poštovní úřady. Pro oblast Harracho-
va a Rýžoviště se používalo poštovní 
razítko Harrachsdorf, od roku 1918 
Harrachsdorf-Harrachov. Novosvětská 
pošta i nadále používala razítko Neu-
welt, resp. Neuwelt – Nový Svět.

Ještě před 
zřízením vlastního poštovního úřadu 
existovala poštovní doprava mezi Ha-
rrachovem a okolními městy. Poštovní 
vůz denně dojížděl do Tanvaldu. Na 

přelomu 19. a 20. století byl již provoz 
pošty velice čilý. Pošta jezdila dokonce 
čtyřikrát denně do Tanvaldu a každý den 
jednou do Rokytnice a Schreiberhau 
(Sklarska Poreba). Od roku 1922 přiby-
ly další dva spoje do Rokytnice a denní 
donáška na nádraží Strickerhäuser 
(Mýtiny).
V již v úvodu zmiňovaném roce 1925 
došlo ke zrušení obou stávajících pošt 
v Harrachově i Novém Světě a všech-
ny části obce získaly společný jeden 
poštovní úřad. Pošta byla umístěna do 
domu čp.108, lidově zvaném „Riedels 
Geschäft“. Zde byl zároveň úřad sta-
rosty i místní pobočka spořitelny. V této 
budově sídlí vedení města dodnes. Od 
roku 1925 se též pro celou obec použí-
valo společné poštovní razítko Harrach-
sdorf-Neuwelt, doplněné o český název 
Nový Svět-Harrachov. 

Část Mýtiny, dříve Strickerhäuser, 
která byla k Harrachovu připojena až 
v roce 1959 měla též svůj poštovní úřad. 
Osada patřila pod slezskou Sklarskou 
Porebu ( Schreiberhau) a tak před 
zřízením vlastní pošty docházeli místní 
obyvatelé právě tam (užívané poštovní 
razítko Schreiberhau) nebo do soused-
ního Kořenova ( Wurzelsdorf), kde byla 
pošta v jeho dolní části (poštovní razít-
ko Unter Werzelsdorf). Po vybudování 
železnice v roce 1902 byla zřízena i že-
lezniční pošta s používaným razítkem 
„Bahnpost Hirschberg – Grünthal“, 
později Hirschberg – Polaun. (Jele-
nia Gora – Polubný), které bylo vždy 
doplněno číslem vlaku. Pravděpodobně 
v roce 1922 byl zřízen i vlastní poštovní 
úřad na Mýtinách. Poštu provozoval 
až do konce 2. sv. války při restauraci „ 
Zur Landesgränze“ Gustav Schneider. 
Poštovní úřad měl i vlastní razítko Stric-
kerhäuser ( Riesengeb.).

V roce 1937 byl na žádost ministerstva 
obrany harrachovský poštovní úřad 
přemístěn do domu Hanse Pohla vybu-
dovaném v roce 1932 (budova dnešní 
pošty). Zde vydržel až do okupace. Po 
dobu 2. světové války se pošta opět 
vrátila do budovy dnešní radnice. Až do 
roku 1945 se používalo poštovní razítko 
Harrachsdorf (Riesengeb.). 
Ihned po osvobození v roce 1945 se 
začalo používat poštovní razítko Nový 
Svět – Harrachov, v roce 1945 upro-
střed s tímto letopočtem (bez dne a mě-
síce), a pouze v roce 1945 byl používán 
červený inkoust. V dalších letech pak 
název zůstává, uprostřed je datum. Poš-
tovní úřad se opět přesunul do místa, 
kde sídlil před válkou. Tam zůstal až do 
dnešního dne. Od roku 1952 je v užívá-
ní poštovní razítko s textem Harrachov 
v Krkonoších, od konce 70. let doplněn 
o směrovací číslo 512 46. Toto razítko 
se užívá dodnes.

S Harrachovem je 
spojená i filatelis-
tická tvorba. První 
známou známkou 
je příležitostní 
známka ke Kon-
gresovým závodům 
v roce 1923. V roce 1935 Spolek Němců 
v Čechách (Bund der Deutschen in 
Böhmen) vydal známku s nominálem 5 
Marek, textem Harrachsdorf a motivem 
místního kostela. Příležitostní obálky 
s razítkem byly vydány k Mistrovství 
ČSSR v šachu 1966, motocyklové Šesti-
denní 1971 i závodu míru 1967 a 1987. 

V roce 1983 u příležitosti MS v letech na 
lyžích vyšla známka s nominálem 1,-Kč. 
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Beskydské turné 2015
Ve dnech 18.-21. června, od čtvrtka do neděle každý den, 
se na skokanských můstcích ve Frenštátě pod Radhoštěm, 
Rožnově pod Radhoštěm, Kozlovicích a Nýdku uskutečnil 
již 27. ročník tradičního Beskydského turné. Jako vždy se 
zúčastnila i velice silná 14členná výprava skokanů a sko-
kanek ze Ski klubu Harrachov. Ve velice těžké konkurenci 
závodníků a závodnic z ČR, Slovenska a především Polska 
(v jednotlivých kategoriích startovalo mezi 30 a 40 závod-
níky), se naši vůbec neztratili a vybojovali skvělá umístění. 
V nejmladší kategorii předžáků obsadil celkově třetí místo 
Hynek Dostalík, když jeho nejlepším výsledkem bylo 2. místo 
v Rožnově. Tomáš Sedláček skončil celkově 15. a Dominik 
Lukeš 24. V kategorii žáků 9-10 let byl z našich nejúspěšnější 
Martin Slavík, který vybojoval třetí místo v Rožnově. Celkově 
skončil čtvrtý a o třetí místo v hodnocení turné, bohužel, jej   
připravili svou nepozorností styloví rozhodčí. Jakub Hnyk 
obsadil celkově 7. místo, Matyáš Tajč 10. místo a Daniel Král 
20. místo. Nejúspěšnějším účastníkem celého čtyřdenního 
klání byl Jiří Konvalinka, který nejenže se s náskokem 79 
bodů stal celkovým vítězem turné, ale ve své kategorii žáků 
11-12 let zvítězil ve všech čtyřech závodech, a to se již dlou-
ho nikomu nepodařilo. Miroslav Štěpánek obsadil celkově 
15. místo, Šárka Slavíková 19. a Josef Slavík 20. místo. Na 
stupně vítězů se v celkovém hodnocení turné v kategorii 
žáci 13-14 probojoval František Lejsek, který přidal bronz 
i v jednotlivých závodech ve Frenštátě, Rožnově a Nýdku. 

Jako významný trénink pojali turné naši nejstarší, junior Sta-
nislav Dostál a Marta Křepelková, která si prvně vyzkoušela 
frenštátskou devadesátku. Marta nás na nějaký čas opouští, 
jelikož získala stipendium na studium v norském Trondhei-
mu. Přejeme mnoho úspěchů a doufáme, že se nám podaří 
pro ni zabezpečit dobré tréninkové podmínky a po návratu 
bude reprezentovat na mezinárodní úrovni.

S .  S l a v í k

Z HISTORIE

 Také k dalším letům na lyžích byly 
vydávány příležitostní obálky i razítka. 
Až do MS 2002 měly všechny významné 
akce v Harrachově minimálně příleži-

tostné razítko. V roce 1985 
vyšla v sérii Uměleckoprů-
myslového muzea v Praze 
známka s vázou z harrachov-
ské sklárny s nominálem 
4,-Kč, v roce 2005 pak razítko 
Harrachov na celině k přírodě 
KRNAP. Raritou jistě je nájez-
dová věž harrachovského 
mamutího můstku na známce 
Kambodži z roku 1991. 

S .  S l a v í k

Svatoanenské dřevosochání 2015
Ve dnech od 22. do 25. července budou mít návštěvníci areálu pensionu Bílá Voda jedinečnou možnost zhlédnout umění 
dřevosochařů a jejich obratnost a zručnost při práci s motorovou pilou. 
Svatoanenské dřevosochání proběhne v termínu 22. – 25. července a budou při něm v areálu pensionu Bílá Voda vznikat 
za mocného řevu motorových pil, dlát a rukou šikovných dřevosochařů pravá umělecká díla na téma bájné postavy našich 
hor – Krakonoše. V sobotu 25. 7. bude akce zakončena dražbou ze dřeva zrozených Krakonošů, z nichž každý bude jedineč-
ným originálem a samozřejmě zde nebude chybět doprovodný program v podobě soutěží, historických sokolnických ukázek 
s orly, káňaty a sokoly, netradičních atrakcí pro děti (středověký kolotoč a střelnice) a pořádná porce pohodové letní muziky 
v podání vrchlabské kapely Vacancy. 
Doprovodný program v sobotu 25. 7. 2015:
13.00 – 14.30     zahájení akce vrchlabskou kapelou Vacancy (pop-rock, punk)
14.30 – 15.00     historická sokolnická ukázka s orly, káňaty a sokoly
15.00 – 16.00     dražba dřevosochařských děl
16.00 – 16.30     vystoupení vrchlabské kapely Vacancy (pop-rock, punk)
16.30 – 17.00     historická sokolnická ukázka s orly, káňaty a sokoly
17.00 – 17.30     zakončení akce vystoupením kapely Vacancy

L e n k a  S t e h l í k o v á 

POZVÁNKA

ZE SPORTU

Jiří Konvalinka, vítěz Beskydského turné. Foto: V.Nesvadba
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PŘEDSTAVUJEME VÁM

Postupně vám představíme 15 zastupitelů tohoto volebního období. 

Václav Tondr kandidoval za hnutí Sta-
rostové pro Liberecký kraj a získal 313 
hlasů. V minulém volebním období byl 
předsedou finančního výboru, v letošním 
byl zvolen do Rady města Harrachov.

Proč jste se rozhodl vstoupit do politiky? 
Abych se přiznal, vstoupit do politiky 
jsem se nikdy nerozhodl, vše asi vyplynu-
lo z mého postoje k životu. Nikdy jsem 
nechtěl být slepě manipulován. Nebyl 
jsem ochoten se smiřovat s křivdami, ná-
tlakem a arogancí. Jen remcat a ohýbat 
hřbet. Od toho je jen krůček k poznání, 
že věci se samy nezmění, nezlepší, a to 
ani, když o nich budeme dlouhé hodiny 
hovořit. Toto poznání mě dovedlo k nut-
nosti obětovat část volného času i sebe 
sama. Ke snaze přetvořit, změnit věci, 

s nimiž se nechci smířit. Nevím, jestli 
se tento postoj k životu dědí, získává 
výchovou nebo učí ve škole, ale někde 
tam vidím onen zárodek ochoty člověka 
slepě nepřijímat co se děje, ale aktivně 
se na tom podílet.

Čím se jako zastupitel chcete zabý-
vat?
Zabývám a chci se zabývat tím stejným 
jako řadový občan, soused, manžel… 
Chci, abych já i lidé kolem mě byli usmě-
vaví, spokojení, šťastní. Aby se jim dob-
ře žilo v našich ulicích v našem městě, 
aby tu byli doma. Chci pomoci vytvářet 
nám všem takové prostředí, ve kterém je 
nám dobře. Je spousta velkých projektů 
a gest, já mám ale raději každodenní 
fungování a postupné zvelebování věcí. 
Zefektivňování a odbourávání nesmy-
slných postupů a nákladů. Nápravu ne-
logičností a boj s arogancí. To bylo a je 
mým hlavním cílem při práci zastupitele.  

Co byste rád v Harrachově změnil, 
a kam byste vaše město v následujících 
čtyřech letech nasměroval? 
Jsem Harrachovský patriot, mám naše 
město rád. Vidím ho stále svýma klukov-
skýma očima, všichni se znali, pomáhali 
si, byla to taková velká rodina. Ze sklářů, 
lesníků, horníků a celníků se přes noc 
stali podnikatelé, rivalové. Došlo k ma-

sivnímu přílivu lidí, kteří berou naše 
město pouze jako zdroj příjmů, nic mu 
ale nevracejí. Po rabování jdou klidně 
dál, za vidinou lepšího někam jinam. 
Rád bych Harrachov opět viděl jako 
spokojené horské městečko, kde se jeho 
obyvatelům dobře žije, a kam se turisté 
rádi vracejí. Takto bych rád Harrachov 
směroval.

Jaké je vaše povolání a koníčky? 
Rodiče mi kladli na srdce, abych měl 
vzdělání a řemeslo. To se mi podaři-
lo, ale v malém horském městečku to 
k uživení mnohdy nestačí. Jak s oblibou 
říkám, my na horách musíme dělat pět 
prací, abychom se uživili, kdežto ve 
městě stačí jedna. V zaměstnání jsem 
svým pánem, jsem si šéfem i zaměst-
nancem. Společně se svou ženou zajiš-
ťujeme taxislužbu, vozíme turisty po 
výletech, poskytujeme bezdrátové připo-
jení k internetu, opravujeme výpočetní 
techniku a v letní sezoně provozujeme 
minigolfové hřiště. K tomu práce zastu-
pitele a radního. Vše co dělám, mi musí 
být koníčkem, jinak to snad ani nejde. 
Relaxuji při hraní s dětmi, při sekání 
trávy, údržbě domu, mám rád slunce 
a moře. Mým největším koníčkem je tak 
život sám. 

(end)

Václav Tondr: Je spousta velkých projektů a gest, já 
mám ale raději každodenní fungování
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Tomáš Vašíček byl do zastupitelstva 
města zvolen poprvé. Kandidoval za 
SNK - Změna pro Harrachov a získal 
155 hlasů.

Proč jste se rozhodl vstoupit do politi-
ky? 

Do politiky jsem se rozhodl vstoupit 
z několika důvodů. Mezi ten nejpřednější 
řadím ten, že mě věci politické zajímají 
obecně, ale možná i proto, že mám díky 
svým předkům politiku, tak říkajíc, v krvi. 
Děda, gen. Rudolf Vašíček, byl před 2. 
světovou válkou vojenským důstojníkem, 
který se mimo jiné podílel na výstavbě 
obranného vojenského valu a zároveň byl 
i spolupracovníkem prezidenta Beneše. 
Po útěku z německého zajetí se podílel na 
osvobození republiky spolu s americkými 
jednotkami a nakonec byl po skončení války, 
západním velením (Američany), ustanoven 
do funkce Vládního komisaře města Chebu, 

tedy jinými slovy starostou tohoto měs-
ta. Po skončení této funkce byl velitelem 
karlovarské 12. pěší divize a následně byl 
ustanoven do funkce velitele 3. armádního 
sboru v Plzni. Již tehdy se vojenská činnost 
úzce prolínala s činností politickou. Dalším 
důvodem bylo i to, že jsem cítil a cítím 
povinnost pomoci městu a jeho občanům, 
ve kterém žiji. Potkávám v našem krásném 
městečku mnoho občanů, kamarádů, hostů 
a s těmi všemi diskutujeme mnoho témat, 
námětů a problémů. Vzhledem k tomu, že 
jsem chtěl být aktivní při řešení těchto věcí, 
a ne jenom „láteřit“, rozhodl jsem se, že 
svou aktivní účastí ve věcech veřejných se 
pokusím o to, aby prostřednictvím mého 
hlasu mohly být tyto náměty řešeny. 

Tomáš Vašíček: Jakékoliv zlepšení životního prostřední 
pro občany a jejich návštěvníky vždy rád podpořím
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PŘEDSTAVUJEME VÁM

Jinými slovy, abych mohl klást otázky, 
které občany a návštěvníky zajímají 
a abych se mohl podílet na rozhodování 
o věcech veřejných v duchu toho, jaká 
je vůle občanů našeho města. 
Čím se jako zastupitel chcete zabý-
vat?
Jako zastupitel města chci a budu 
využívat veškerá práva zastupitele 
a plnit povinnosti zastupitele, tak jak je 
předkládá zákon o obcích. 
Již nyní se podrobně zabývám všemi 
předkládanými tématy vedením obce, 
které si analyzuji a v rámci svého 
nejlepšího vědomí a svědomí se snažím 
podpořit veškeré dobré a prospěšné 
návrhy ze strany vedení obce a na 
druhou stranu se ptát a upozorňovat 
na problémy, které by mohly být řešeny 
malinko jinak. Svou úlohu vnímám 
tak, že posuzuji a budu posuzovat 
jednotlivé předkládané návrhy vždy 
jen podle toho, jaký mají mít dopad na 
naše občany, na naše město a ne podle 
toho, kdo nebo jaké politické uskupení 
dané návrhy předkládá. Jako v životě 
nic není černobílé, tak ani vedení ja-
kéhokoliv města není černobílé, žádný 
zastupitel není černobílý. Již za dobu, 
kdy jsem zastupitelem, musím otevřeně 
a rád konstatovat, že bylo ze strany 
vedení města předloženo několik velmi 
dobrých návrhů a podnětů, které jsem 
rád svým hlasováním podpořil a těším 
se na další návrhy a podněty, které 
budu moci v budoucnu podporovat. Na 
druhou stranu bych byl rád, aby využí-
vání interpelačního práva zastupitele 
nebylo vnímáno negativně, ale spíše 
jako podnět či názor, jak by se dala 
daná věc vylepšit, doplnit, poopravit. 
Snažím se zároveň své zkušenosti a ori-
entaci v právních otázkách poskytnout 
ve prospěch našeho města.
V neposlední řadě se jako zastupitel za-
bývám a budu zabývat všemi problémy 
a podněty, které mi sdělí občané našeho 
města, proto využiji i tohoto prostoru 
a požádám čtenáře, mají-li podnět, 
který by rádi se mnou prodiskutovali, 
nechť se na mě obrátí, budu za každý 
takový kontakt rád. 
Co byste rád v Harrachově změnil, 
a kam byste vaše město v následují-
cích čtyřech letech nasměroval? 
Na tuto otázku je velmi těžké odpově-
dět, a to i přesto, že název politického 
uskupení, pod kterým jsem kandidoval, 
mělo a má v názvu slovo „Změna“. 
Mnoho věcí, které bychom rádi změnili, 
obsahoval náš poměrně podrobný 
volební program. Jeho realizace je pro 

nás o to složitější, že za toto uskupení 
jsme v zastupitelstvu města dva z pat-
nácti zastupitelů, ale na druhou stranu 
zastupitelstvo je kolektivní orgán a my 
jsme připraveni spolupracovat. Jsem 
rád, že i na tomto místě mohu opětov-
ně pochválit vedení města a všechny 
ostatní zastupitele za to, že některé 
body našeho volebního programu byly 
již realizovány a jsou ku prospěchu 
našeho města. Na druhou stranu je 
mnoho témat, která by měla být dle 
našeho názoru prioritní, a kterým by-
chom se měli velmi intenzivně společně 
věnovat. Je zřejmé, že veškerá témata 
nevyřešíme za 4 roky, ale v případě, 
že některá z nich nebudeme řešit či 
nenastartujeme proces jejich řešení, 
nedojde ve finále ke ztrátě čtyř let, ale 
osmi možná i více let, a to by bylo pro 
naše město škoda. Bude-li zájem o spo-
lupráci, velmi rád budu k dispozici pro 
jejich řešení. Jedná se zejména o to, 
aby naše krásné město neztratilo nic 
na pověsti střediska, které je prosla-
veno klasickým lyžováním, abychom 
do Harrachova vrátili pořadatelství 
evropských či světových sportovních 
událostí. Abychom se pokusili získat či 
spolupracovat na budoucí organizaci 
či pořadatelství sportovních událostí 
i z jiných sportovních odvětví, jako jsou 
např. cyklistika všeho druhu, různé tzv. 

„adrenalinové“ disciplíny či show, vý-
znamné kulturní akce atd. Tyto všechny 
aktivity dle našeho názoru pomohou 
s přirozenou propagací našeho města, 
s rozvojem cestovního ruchu apod.
Byl bych rád, kdyby se v rámci příhra-
niční spolupráce prohloubila spolu-
práce s německými a polskými školami, 
aby naše děti přišly do aktivnějšího, 
intenzivnějšího přirozeného kontaktu 
se svými nejbližšími sousedy, dotkly se 
praktického používání cizího jazyka, 
jiných kultur, navazování přátelství již 
od dětství se svými sousedy. 
Samostatnou kapitolou je stav někte-
rých částí infrastruktury, jako jsou např. 
komunikace, a to nejen ty, které jsou 
pod správou našeho města, ale i Libe-
reckého kraje, příkladně je nezbytné vel-
mi intenzivně jednat o opravě obchvatu 
města, ovšem při zachování současné 
šíře, s případným dalším využitím, ko-
munikace do Ryžoviště včetně chybějící 
části pro pěší, komunikace směrem na 
Klondajk a další. 
Jakékoliv zlepšení životního prostřední 
pro občany a jejich návštěvníky vždy rád 
podpořím a pomohu.
Moc rád bych podpořil a vždy upřed-

nostním úzkou spolupráci mezi městem 
a místními podnikateli a ostatními 
subjekty, jako je například Tělovýchovná 
jednota Jiskra Harrachov, Sportovní 
areál Harrachov, občanská sdružení 
apod. Jsem přesvědčen, že v případě, 
že budeme pěstovat a rozvíjet vzájem-
nou spolupráci a podporu, bude to ku 
prospěchu našeho města a jeho občanů. 
Domnívám se, že je pro Harrachov 
velmi dobře, že na jeho území pod-
niká mnoho významných a silných 
ekonomických subjektů, a spolupráce 
města s těmito subjekty může, dle mého 
názoru, přinést pouze pozitiva, kterých 
je potřebné využít. 
Dalším velmi důležitým tématem, 
které budeme muset otevřít, je podpora 
mladých rodin s dětmi. Budeme muset 
hledat nejefektivnější formy podpory 
těchto rodin, aby pro ně byl Harrachov 
atraktivní adresou. Příliv mladých rodin 
s dětmi přinese pouze a jedině pozitiva. 
Harrachov má veškeré základní předpo-
klady být atraktivním pro mladé rodiny 
s dětmi, jako je hezká a příjemná ma-
teřská školka a škola, mnoho možností 
pro využití volného času dětí apod. Jen 
je nezbytné hledat efektivní podporu, 
která nenechá tyto základní předpokla-
dy zapadnout.
V neposlední řadě se jistě budu věnovat, 
a to jako doposud, tomu, co mi přináší 
největší radost a potěšení. Myslím tím 
pokračování v již čtyřletém projektu 
Pomáháme fotbalem, kdy se snažíme 
propojit sport, zábavu, sociální kontakt 
lidí a dětí s tématem pomoci potřebným. 
Letos jsme zahájili další fázi projektu, 
kdy jsme v procesu zakládání Nadační-
ho fondu Pomáháme fotbalem, čímž by 
mělo dojít k dalšímu posunu. Využiji zde 
prostoru k poděkování všem, kteří se na 
tomto projektu podílejí, a to nejen prací 
a podporou, ale i finančními příspěvky. 
Jaké je vaše povolání a koníčky? 
Pracuji jako advokát v advokátní kan-
celáři, která má sídlo v Praze a pobočku 
v Harrachově. Zabýváme se všemi 
základními okruhy práva včetně práva 
trestního. V kanceláři jsme celkem čtyři 
kolegové, přičemž každý z nás má určitý 
okruh práva, který je mu nejblíže. 
Mou největší zálibou je fotbal a sjez-
dové lyžování. Na tomto místě musím 
poděkovat hlavně svým spoluhráčům, 
trenérovi a realizačnímu týmu z FK 
Harrachov a fanouškům za trpělivost, 
kterou se mnou a s mojí hrou mají a své 
rodině za to, že se těmto koníčkům 
mohu věnovat.

( e n d )
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Prohlídka tunelu mezi Harrachovem a Kořenovem
V pondělí 15. června proběhla exkurze do unikátního památkově chráněného tunelu mezi Harrachovem a Kořenovem. Rekon-
strukcí prochází i most, který stojí bezprostředně u tunelu. Snahou rekonstrukce tunelu je dostat pod kontrolu vodu. Problémy 
působila voda hlavně v zimě, kdy namrzala a vlaky musely jezdit desetikilometrovou rychlostí. Po skončení rekonstrukce by se 
rychlost měla zvýšit na 55 kilometrů v hodině.
Tunel je pouze 300 metrů dlouhý, má přitom dva oblouky a průřez ve tvaru vajíčka. Rekonstrukce trati probíhá od dubna, bude 
stát více jak 90 milionů korun a veškeré práce by měly být hotovy v říjnu. Exkurze se uskutečnila ve spolupráci firmy Strabag,  
Prominecon, senátora Jaroslava Zemana a poslankyně Jany Pastuchové. Zúčastnila se jí i starostka města Harrachov Eva Zbrojo-
vá a další starostové a zástupci okolních měst a obcí, dále náměstek ministra dopravy a zástupci SŽDC. 

( e n d )

Projekt „Pohádkové Krkonoše a Podkrkonoší“
Krkonoše – svazek měst a obcí získal 
pro oblast cestovního ruchu, prostřed-
nictvím Úřadu regionální rady NUTS II 
Severovýchod, finanční podporu ve výši 
3 094 928,48 Kč na realizaci projektu 
„Pohádkové Krkonoše a Podkrkonoší“. 
Projekt byl zahájen v září 2014 a bude 
ukončen v letošním září. 
Předmětem plnění jsou aktivity za-
měřené především na rodiny s dětmi 
a mládež, které zapojí zájemce do 
mnoha činností. Ústřední linií je kampaň 
s tématem „Krakonošovy Krkonoše 
a Podkrkonoší“, která volně navazuje 
na Krkonošské pohádky, zejména 
prostřednictvím populárně na-
učné razítkovací hry „Po stopách 
Krakonoše“ a „Krakonošovo 
Podkrkonoší“. Její princip je zcela 
jednoduchý. Prvním krokem je zís-
kání mapy s předtištěnými okénky 
pro razítka, kde jsou otištěné 
upoutávky na krkonošské turistic-
ké cíle. Tyto mapy jsou k dostání 
v informačních centrech na území 
Krkonoš. Po příchodu na razítko-
vací místo, těch je v Krkonoších 
celkem 40, dostanou zájemci o ra-
zítko otázku. V případě, že na ni 
správně odpoví, obdrží razítko do 
mapy. Za 10 razítek jsou dárkem 

speciální krkonošské omalovánky, za 20 
razítek pexeso s motivy krkonošských 
pohádkových postaviček, za 30 razítek 
barevná pláštěnka – pončo nebo pastel-
ky. Některá místa jsou nazvána tzv. TOP 
a tam hráči obdrží kromě razítka i malý 
dárek. V Harrachově byla vytipována 2 
razítkovací místa Včelí stezka – konkrét-
ně pension Renata a skokanské můstky 
- Infocentrum Správy KRNAP.
Další částí hravé kampaně bylo vytvoření 
3 questů (hledání pokladu s veršovanou 
a malovanou nápovědou), které vznikly 
ve Studenci, Vítkovicích a Hořicích, 

zpracování čtyř 
tras geolokač-
ních her s vyu-
žitím chytrých 
telefonů - ty 
vznikly v Žac-
léři, Rokytnici 
nad Jizerou, 
Špindlerově 
Mlýně a ve 
Dvoře Králové 
nad Labem, 
seznámení 
s geocashingem 
(celosvětově 
rozšířené hry 
hledání pokla-

dů pomocí GPS), fotosoutěže, vědomost-
ní soutěže, atd.
V rámci tohoto projektu dále vzniknou 
trhací informační mapy, videospoty, 
rozhlasové „Rozhovory s Krakonošem“, 
internetová prezentace, facebooková 
reklama, vydávání pravidelných newsle-
tterů, rozsáhlá internetová reklama. 
Organizovány budou zahájení cyklotu-
ristické a lyžařské sezony, konference 
k ukončení letní a zimní sezony, cyklo-
jízda Podkrkonoším, aj. Do projektu je 
zahrnuta také příprava strategických 
dokumentů: „Program rozvoje cestovní-
ho ruchu Krkonoš“, „Akční plán Krko-
noš“, „Akční plán Podkrkonoší“. Vydány 
budou různé propagační předměty, 
omalovánky, pexesa, pastelky, pláštěnky, 
propagační desky a tašky. Cílem projektu 
je hravou cestou ukázat návštěvníkům, že 
pod názvem Krkonoše se neskrývá pouze 
Sněžka či další proslulá místa, ale že tu 
existují i jiné, neméně zajímavé turistické 
cíle a zajímavosti, které stojí za to vidět 
a rozptýlit tak pozornost návštěvníků po 
celém území našich hor, jejichž příroda 
pod sezonním náporem turistů dostává 
mnohdy pořádně na frak. 

L e n k a  S t e h l í k o v á  
s  p o u ž i t í m  z d r o j e  
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STŘÍPKY ZE ŽIVOTA ŠKOL 
Dětský den – na 1. červen 2015 připravila Základní škola 

v Harrachově ve spolupráci s Městským úřadem v Harrachově 
a Komisí pro mládež při MÚ Harrachov pro děti ZŠ i MŠ, ale 
také  pro ostatní děti Dětský den. Počasí nám přálo, a tak se 
mohl Dětský den konečně po dlouhých čtyřech letech usku-
tečnit v areálu Kemp Jiskra. Na závěr dne nám Krakonoš sice 
poslal pár dešťových kapek, přesto se den vydařil a děti si ho 
užily. Rádi bychom touto cestou poděkovali všem pořadate-
lům, kteří se o zdárný průběh Dětského dne přičinili. Poděko-
vání patří  p. St. Slavíkovi za vzornou přípravu areálu Kempu, 
p. Balcarovi, p. Benešovi, p. Bartošovi a požárnímu sboru, p. 
L. Horáčkovi, p. M. Máslovi, p. M. Pánkovi, manželům Poled-
novým, p. J. Slavíkovi, p. W. Slavíkovi, pí L. Slavíkové, pí K. 
Ulrichové, pí J.  Vašíčkové, p. Střelcovi, manželům Konvalin-
kovým, p. V. Čuříkovi, Policii ČR a všem zaměstnancům školy. 
Ještě jednou děkujeme a těšíme se na další spolupráci.   

Zakončení školního roku 2014/2015 letos proběhlo již 
19. června z důvodu zahájeného projektu zřizovatele, který se 
týká zateplení školy a výměny oken. Žáci měli se souhlasem 
ministerstva školství zkrácený školní rok a o 7 pracovních dní 
jim dříve začaly prázdniny. Po uzavření klasifikace škole vý-
razně pomohli hlavně žáci vyšších ročníků, deváťáci a osmáci, 
kterým touto cestou znovu děkujeme. Aktu slavnostního za-
končení školního roku se zúčastnila jako každoročně starostka 
města paní Eva Zbrojová, která popřála vycházejícím žákům 
štěstí v dalším studiu.

Žáci devátého ročníku, kteří ukončili základní 
vzdělávání ve školním roce 2014/2015:
Vadym Burdenyuk, Adéla Čermáková, Tereza Fantová, Petra 
Denková, Adéla Chlupová, Martin Klouček, Tomáš Kobr, Petr 
Kučera, Valentýna Lisičanová, David Morávek, Daniel Polyák, 
Anna Ptáčníková, Roman Soldát, David Zemek, Nikol Pokorová.

Konec roku v MŠ Kamínek
Výlet do ZOO
Na 13. května byla hlášena výluka elektrického napětí, a proto 
jsme naplánovali výlet do ZOO Liberec. Vzhledem k tomu, že 
byl výlet celodenní, a tím pádem pro nejmenší velmi náročný, 
jeli jen Motýlci a Vrabčáci. Děkujeme rodičům od nejmladších 
dětí, že nám vyšli vstříc a děti si tento den nechali doma. Výlet 
do ZOO se nám velice vydařil, počasí nám přálo.
Ptačí sněm
V úterý 19. května bylo v mateřské škole divadelní představení 
Ptačí sněm.
Pomáháme fotbalem
V pátek 29. května se děti zúčastnily akce na fotbalovém hřišti 
Pomáháme fotbalem. Zasoutěžily si a přinesly si pěkné odměny.
Dětský den
Žlutý vláček nás již tradičně vyzvedl na dětský den před školkou 
a povozil nás po Harrachově. Odvezl nás do místního kempu, 
kde byl dětský den společný s žáky základní školy. Děti si to 
krásně užily, opekly si buřty a odnesly si plno dobrot.
Cesta pohádkovým lesem
Ke svátku dětí uspořádal kolektiv MŠ pro děti a jejich rodiče 
Cestu pohádkovým lesem. Start byl na zahradě a děti u pohád-
kových postav plnily různé úkoly. Poslední z nich u svatého 
Jana, kde si děti vytáhly odměnu z kouzelného pytlíku. Dále 
byla akce organizována Čermákovými u penzionu Bílá Voda, 
kde se opékaly buřty a všichni se dobře bavili. Děkujeme žákům 
ze ZŠ Harrachov (J. Petrákové, V. Nemeškalové, J. Bulíčkovi, M. 

Bulíčkovi, K. Medalové, G. Pospíšilové, A. Čermákové, E. Farské, 
T. Nguyenovi, D. Morávkovi) za krásné pohádkové postavy a Čer-
mákovým za krásnou akci. Také děkujeme sportovní komisi při 
městu Harrachov za finanční příspěvek na akce.
Rozloučení se školáky
Poslední naší akcí bylo již tradiční rozloučení se školáky. Pro-
gram všech dětí závěrečného šerpování a odměňování prvňáků.
Poděkování
Velice děkujeme městu Harrachov včetně údržby za výbornou 
spolupráci, pí Grísníkové, p. Berkovi, p. Kučerovi, p. Dostalíko-
vi, p. Tondrovi, J. Novotnému a Vl. Novotnému za pomoc MŠ. 
Děkujeme všem rodičům za aktivitu při akcích a těšíme se na 
další spolupráci.

K o l e k t i v  M Š  K a m í n e k

Dětský den , foto: archiv školy

Foto: archiv školky
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Novopacký rodák Jan Zapadlo se
v Harrachově věnuje výchově biat-
lonových talentů. 
S trénováním začal již na střední 
škole. Biatlonovým nadějím se 
v Harrachově začal plně věnovat 
v roce 1999.

Jak jste se k trénování dostal?
V roce 1999 mě oslovil Václav Fiřtík, 

zda bych nechtěl trénovat děti. Myšlenka 
mi nebyla zcela cizí, a tak jsem postupně 
začal. 
Kolik dětí trénovalo tehdy v Harrachově?

Tehdy zde byli čtyři závodníci. Gábina 
Janoušková, Irena Nikodémová, Eva 
Puskarčíková a Aleš Ligaun. To byly 
moje první děti. Aleš je nyní asistent u re-
prezentačního A týmu, Eva Puskarčíková 
je skvělá reprezentantka, spolupodílela 
se na vítězství štafety žen ve světovém 
poháru v biatlonu. Gábina Janoušková 
po střední škole ze zdravotních důvodů 
skončila a Irena, která byla rovněž člen-
kou jabloneckého SKP Kornspitz, také 
přestala závodit.
Vychoval jste velmi úspěšné závodníky, 
kolik dětí máte na starosti nyní?

Dnes celkem čtrnáct, ale mnozí z nich 
jsou přespolní. Tady bych si dovolil vložit 
poznámku. I když náš oddíl nemá místní 
závodníky, pod hlavičkou SKP Harra-
chov dosahují skvělých úspěchů. Vozí 
medaile z Českých pohárů i mistrovství 
republiky. Jsou tedy v celorepublikové 
konkurenci výborní, ale  v Harrachově 
přehlížení a neuznávaní.
Jak to myslíte?

Když se vyhlašuje anketa Sportovec 
Harrachova, jsou mezi nominovanými 
pouze děti, které bydlí v Harracho-
vě. Přitom úspěchy mají i ti, kteří pod 
hlavičkou oddílu, v jehož názvu je město, 
startují. Přijde mi to prapodivné a pro 
srovnání vezmu třeba Michala Šlesinge-
ra, který také není obyvatel Jablonce nad 
Nisou a přitom vyhrál anketu Sportovce 
Jablonecka za jablonecký oddíl.
Vraťme se k trénování, kolikrát v týdnu 
se scházíte?

Celkem třikrát, a k tomu víkendy tráví-
me na závodech. Přípravu máme zaměře-
nou na fyzičku, dvakrát v týdnu běháme, 
třetí trénink věnujeme střelbě, před 
závody se střelbě věnujeme intenzivněji. 
Snažíme se nejprve naučit děti střílet bez 
zátěže, aby si osvojily techniku střelby, 
ale i přípravu před střelbou, která je pro 

výkon velmi důležitá, zapínání řemenu, 
vkládání zásobníku atd. Snažíme se, aby 
si vytvořily automatizmy, které jsou pro 
každého biatlonistu nejdůležitější.
Střílíte vleže i ve stoje? 

U menších dětí se trénuje pouze 
střelba vleže. Dříve bylo, že kategorie 13 

– 15 už trénovala i stojku, ale po různé 
debatě biatlonová komise pro mládež 
došla k závěru, že stojka bude až od 17 
let. Přechod ze střelby v leže na stojku 
není jednoduchá záležitost, a proto se 
nově začíná střílet již od 16 let. Hodně 
se to podceňovalo, omlouvalo se to tím, 
že na to děti fyzicky nemají, ale to se 
týkalo třeba jen dvou z třiceti. A tak se 
to kvůli té menšině změnilo. Podle mého 
je to chyba, příprava je pro budoucnost 
biatlonisty důležitá a čím dříve si osvojí 
střelbu jak vleže, tak vstoje, tím lépe.
Z jakých zbraní střílíte? Je to ekono-
micky náročné?

Máme tři druhy vzduchových pušek 
od různých firem a ty využívají naši zá-

vodníci. Jeden zásobníček s pěti ranami 
dokážou děti vystřílet za dvacet vteřin, 
což jsou velmi slušné časy. V průměru na 
tréninku vystřílí starší závodníci asi 80 
ran diabolek, menší pak kolem padesáti. 
Jedna krabička stojí dvě stě korun, takže 
to žádná levná věc není. 
Používáte běžné diabolky do vzdu-
chovky?

Používáme sady, které jsou určeny pro 
sportovní střelby a diabolky jsou stejně 
těžké s minimální tolerancí váhy. Nelze 
používat běžné diabolky, ty jsou různě 
těžké a každá lítá jinak.
Kolik vás na trénování je?

Trénuji sám a nebýt pomoci rodičů 
zvládal bych to hůře. Někteří pomáhají 
v rámci svých možností a opět to jsou 
zejména ti přespolní. Velmi mi pomáhá 
pan Martínek z Rokytnice nad Jizerou, 
který dělá co je potřeba, například seká 
v areálu trávu, pomáhá mi s opravami 
stojanů, flint atd.
Jste jediný kouč, jak lze skloubit práci 
a přípravu dětí?

Je to velmi časově náročné. Chodím 
do práce, studuji, trénuji a jezdím na 
závody. Není to jednoduché, ale stále 
klady převyšují zápory, Jsem s dětmi rád, 
výsledky jsou vidět, a to mě nabíjí do 
další práce. Mám radost z jejich úspěchů 
i výkonnostního růstu.  
Uvedu to na příkladech. Michal Morávek, 
když začal, málokdo věřil, že se někam 
posune. Všechny ale přesvědčil, že z něj 
roste dobrý závodník. Na letním šampi-
onátu v Bystřici vybojoval zlato, z jeho 
práce a píle mám radost. Podobný příběh 
je i u Lucie Halamové, ta zatím medaile 
nevozí, ale udělala velký výkonnostní 
posun.
Účastníte se i letních závodů?

Ano. Hned po odtání sněhu jsme 
začali s letní přípravou, běháme, střílíme 
a trénujeme na letní sezonu. Za sebou 
máme závod Českého poháru v letním 
biatlonu a v polovině června jsme byli 
i na mistrovství České republiky v Bystři-
ci pod Hostýnem.
Jak jste dopadli na letním šampionátu?

Velmi dobře. Domů jsme přivezli 
jedenáct medailí, z nichž byly čtyři zlaté, 
a to každá kategorie byla obsazena v prů-
měru 60 závodníky. Velmi dobře si vedla 
Adéla Chlupová, která nás ale brzy opus-
tí, což mě malinko mrzí. Jde studovat na 
sportovní gymnázium do Jablonce n. N. 
a trénovat bude u manželů Soukalových. 

Jan Zapadlo: Klady převyšují zápory

Fo
to

: a
rc

hi
v 

J.
 Z

ap
ad

la



     7/2015         Harrachovský zpravodaj         13

Bohužel, to je osud menších klubů. 
V minulosti tam odešel Aleš Ligaun, sest-
ry Puskarčíkovy, moje dcera Hana a další. 
Ale pokud se chtějí v kariéře posunout, je 
to nezbytné, ale mrzí mě to.
Co vše si děti hradí a co dostávají od 
klubu?

U nás platí roční příspěvky 1700 
korun a klub jim dává lyže, hole, závodní 
kombinézy, zbraně a střelivo. Hradíme 
startovné a vozíme je na závody. Uby-
tování na závodech a jídlo hradí rodiče. 
Sportovní oblečení má každý vlastní.
Z čeho hradíte provoz klubu?

Máme dotace od svazu a klubové pe-
níze, díky tomu žijeme. Máme i několik 
drobných sponzorů, a každého kdo nám 
přispěje, si velice vážíme.
Přispívá vám i město?

Město na podporu sportu v Harracho-
vě stanovilo pravidla, která respektujeme. 
Příspěvky dostávají pouze děti, které 
mají trvalé bydliště v Harrachově. Klub 

ani ostatní děti žádnou korunu nedostá-
vají.
Máte krásný biatlonový areál, plánuje-
te jeho rozvoj?

Chtěli bychom, ale bohužel, část areálu 
leží na území Krkonošského národního 
parku, což nás limituje a nemůžeme ho 
nijak rozvíjet. Plány sice máme, ale to by 
do hry muselo vstoupit město. To má po-
zemky v těsném sousedství. V minulosti 

jsme jednali o možném využití těchto 
pozemků, na kterých bychom mohli 
vybudovat moderní střelnici a běžecké 
kolečko. Podmínky by se výrazně zlepšily. 
Už nyní sem rádi jezdí reprezentanti, 
absolvovali zde část předolympijské pří-
pravy. Když není sníh jinde, jezdí k nám. 
Naše děti to navíc úžasně motivuje.
Co plánujete na léto?

V červenci mají děti volno a 2. srp-
na jedeme na týdenní soustředění do 
Starého Města pod Landštejnem, kde 
jsou vynikající tréninkové podmínky 
a střelnice. Je to úžasný areál, do kterého 
se rádi vracíme. Můžeme zde trénovat na 
kolečkových lyžích a bruslích, na kolech, 
je to kousek do Rakouska, kde jsou 
ideální trasy. Zde se připravíme na další 
závody Českého poháru, které nás čekají 
i na MČR v Břidličné, které je plánováno 
na konci srpna. Před zimou pak absolvu-
jeme několik přespolních běhů.

J i ř í  E n d l e r
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Omezení na cestách
Správa Krkonošského národního parku 
v zimních měsících dočasně zakazuje 
vstup z důvodu ochrany přírody na 
komunikace vedoucí k přezimovacím 
objektům a krmelištím. Ostatní ome-
zení vyplývají z prací probíhajících na 
cestách (opravy, přibližování dříví). 
Aktuální přehled omezení na cestách 
najdete také podrobně na mapovém 
serveru Správy KRNAP: 
http://gis.krnap.cz/mapy/omezenipru-
chodu/
Klikutím na danou cestu zjistíte bližší 
informace o charakteru omezení a ter-
mínu, do kdy platí. Ve volbě „vrstvy“ 
můžete zviditelnit značené turistické 
cesty a zonaci Krkonošského národní-
ho parku.

Název cesty Územní 
pracoviště

Termín Důvod omezení Popis události

LC Rovná, Kapradi-
ník, Rejdická, Stará 
silnice

Harrachov 5. 6. 2015–15. 7. 2015 rekonstrukce cest rekonstrukce povrchu a odvodnění - průjezd se 
zvýšenou opatrností

LC Kladová Harrachov 5. 6. 2015–31. 7. 2015 rekonstrukce cesty rekonstrukce asfaltového povrchu vč. od-
vodnění - omezen průjezd, v době pokládky 
mikrokoberce bude LC uzavřena (termín bude 
upřesněn)

LC Studenovská Harrachov 5. 6. 2015–31. 7. 2015 rekonstrukce cesty rekonstrukce asfaltového povrchu a odvodnění 
- průjezd omezen a v době pokládání mikroko-
berce bude uzavřena (bude upřesněno)

Mýtiny – st. hranice Harrachov 12. 6. 2015–30. 6. 2015 přibližování dřeva omezení průchodu – na zelené tur. cestě stojí 
lanovka a přibližuje dřevo na polské území

Foto: D. Hloušek

KRNAP
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NOVÉ KNIHY V MĚSTSKÉ KNIHOVNĚ

Milí čtenáři a přátelé městské knihovny,
měsíc červenec je obdobím dovolených, vysněných prázdnin a krásného letního počasí. Přeji Vám, abyste si odpočinuli buď 
u vody, horách, na chatě nebo ať jste kdekoli, nezapomeňte si s sebou vzít knihu. Je to dobrý přítel.

Těším se na vás!

Pro dospělé čtenáře                                                                                      
Pro dospělé – Nesbo, Jo – Krev na sněhu

Sedmdesátá léta v Oslu. Olav Johansen nedokáže jezdit autem pomalu, je měkký jako máslo, příliš 
snadno se zamilovává, jestliže se rozčilí, ztrácí hlavu a je mizerný v matematice. Něco málo přečetl, 
ale moc toho neví a rozhodně nemá takové znalosti, které by byly k něčemu užitečné. A píše poma-
leji, než roste stalaktit. K čemu se tedy hodí? Je skvělý zabiják. Nemusí přitom jezdit autem, zabíjí 
většinou lidi, kteří si to zasluhují, a nejsou to žádné složité počty. Alespoň prozatím nebyly. Dokud 
od šéfa nedostal nový úkol: vyřídit jeho manželku. 

Rufin, Jean Ch. – Nesmrtelná túra do Compostely
Co se stane s duší, když nohy ujdou osm set kilometrů současným Španělskem po cestě s tisíciletou 
tradicí? Rufinova odpověď, jak mu ji přinesla vlastní zkušenost, je formulována střízlivě, skepticky, 
a přitom nesmírně vtipně a se schopností vystihnout město, krajinu, povahu či vzhled přesným ob-
razem či půvabnou scénkou. Cesta do Compostely je v jeho podání duchovní i skeptická, romantická 
i cynická a je vylíčena s jazykovým mistrovstvím, které se přitom nikdy nepoddává zálibě ve vlastním 
předvádění. 

Roth, Veronica – Divergence box
Chicago, budoucnost. Obyvatelé města, které obklopuje jen močál a obepíná ostnatý drát, 
jsou rozděleni do pěti frakcí. Beatrice je čerstvých šestnáct a přišel čas vybrat, do které frakce 
chce patřit, které ctnosti se chce na celý život odevzdat. Překvapivé rozhodnutí, osudová láska 
a nebezpečí. To všechno v jednom boxu. 

Pro mládež                                                          

Příjemné zážitky s  knihou v měsíci 
červenci  vám z městské knihovny přeje 
Kateřina Fejtová

Historický román 
Waltari M.– Tanec na hrobech 
Historický příběh pro mládež
Eldridge J. – Vpád Římanů
Horor pro děti
DiTerlizzi T. – Mulgarath se zlobí
Milostný román
Laurens  S. – Všechno o lásce
Obrazová publikace
Vítejte v zoo
Román pro ženy
Setterfield D. – Třináctý příběh
Kriminální román
Kepler L. – Stalker
Švédský kriminální román
Nesbo J. – Krev na sněhu

Napínavý román
Preston D. – Ztracený ostrov
Thriller
Hayder Mo – Kůže
Český román
Viewegh M . – Druhé město
Společenské romány
Backman F. – Babička pozdravuje 
a omlouvá se
Šabach P. – Rothschildova flaška
Historický román
Körnerová H. M. – Druhý břeh
Český román pro ženy
Jakoubková A. – Prodám manžela… 
zn. Spěchá
České povídky
Hořava M. – Pálenka

Literatura faktu
Vondruška V . – Oldřich z Chlumu
Cestopis
Rufin J. Ch. – Nesmrtelná túra do 
Compostely
Fantastické romány pro mládež
Roth V. – Divergence, Rezistence, 
Aliance
Humoristický deník pro mládež
Kinney J. – Deník malého poseroutky 9
Dobrodružný příběh  pro děti
Válková V. – Mezi piráty
Komiks
Lamková H. – 4 strašidelné příběhy 
Čtyřlístku

Nové knihy

Soutěže pro děti
Protože mají děti prázdniny, soutěže neprobíhají, nové 
soutěže a aktivity připravuji na měsíc září.
Těšte se!
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Město nabídne sběr použitých olejů
Město Harrachov připravuje rozšíření separovaného sběru 
o sběr použitých potravinářských olejů. Sběr bude zajišťo-
ván přistavením odpadových nádob umístěných prozatím na 
vybraných stanovištích a to naproti hotelu Karolína, u prodejny 
JIP, na sídlišti naproti prodejně COOP a na Klondajku.
Do těchto nádob bude možné ukládat použité potravinářské 
oleje a tuky z domácností ( nikoliv automobilové oleje ) sbírané 
do PET lahví. Takto vytříděný odpad, který často končil ve 
veřejné kanalizaci, bude následně ekologicky likvidován.
Obce svazku obcí Mikroregion Tanvaldsko podporují snižování 
celkového množství odpadů zpracováním a využíváním biolo-
gicky rozložitelných odpadů.

                                                                 ( j k ) 
Mikroregion Tanvaldsko snižuje 
biologický odpad 
Svazek obcí Mikroregion Tanvaldsko naplňuje legislativní 

požadavky České republiky vedoucí ke snižování podílu 
biologicky rozložitelných odpadů ve směsném komunálním 
odpadu ukládaném na skládky, zpracoval hned dva projekty 
na využití kompostovatelných odpadů a požádal o finanční 
podporu z Operačního programu Životní prostředí.

Separace biologicky rozložitelného odpadu
První projekt s názvem „Vytvoření komplexního systému 
separace biologicky rozložitelného odpadu“ aktivně podporuje 
domácí kompostování. V minulosti byl v některých obcích mi-
kroregionu zrealizován pilotní projekt, ověřující možný zájem 
občanů 
o separaci biologicky rozložitelných odpadů v kompostérech. 
Mikroregion Tanvaldsko tak již v roce 2013 obdržel dotaci 
z OPŽP na nákup 355 ks kompostérů, které byly zkušebně za-
půjčovány domácnostem na základě smlouvy. Projekt ověřil, že 
zájem občanů o předcházení vzniku odpadů formou domácího 
kompostování je v obcích opravdu velký.
V letošním roce byla získána dotace z OPŽP na pořízení dal-
ších 1 300 kompostérů pro občany 11 členských obcí v předpo-
kládané hodnotě 4 580 000 Kč, kdy dotace OPŽP a SFŽP bude 
ve výši 90% výdajů. 
Kompostováním rostlinných zbytků z domácností, příspěvko-
vých organizací obce, zahrad a veřejné zeleně vznikne kom-
post, který budou využívat přímo držitelé těchto nádob. Kom-
post bude využitý v místě vzniku k zahradním úpravám, úpravě 
zeleně a rekultivaci pozemků, bez dalších nákladů vzniklých 
přepravou kompostu. Ročně se tak předpokládá zkomposto-
vání a využití více než 1 500 tun bioodpadů v celém regionu 
a částečně se může začít již letos. V červnu 2015 bylo Mikrore-
gionu Tanvaldsko Rozhodnutím SFŽP potvrzeno poskytnutí 
dotace. V současné době se připravuje zadávací dokumentace 
pro výběrové řízení na dodání kompostérů, v měsíci červenec 
bude vyhlášeno a poté bude vybrán dodavatel kompostérů. 
Protože jde opravdu o velké množství dodávaných komposté-
rů, předpokládá se, že se bude moci biologický odpad ukládat 
do nových kompostérů až koncem srpna a v září.
Kompostéry budou domácnostem zapůjčovány na základě 
smlouvy o zápůjčce a budou moci být využívány po neomeze-
nou dobu, nejméně však po dobu 5 let.

K a t e ř i n a  P r e u s s l e r o v á ,  m a n a ž e r k a  p r o j e k t ů 
M i k r o r e g i o n u  Ta n v a l d s k o

ŽIVOT VE MĚSTĚ

Krkonošská 
cyklosezona je 
zahájena
Krkonoše – svazek měst a obcí získal 
pro oblast cestovního ruchu z Evropské 
unie v rámci 37. kola výzvy Regionál-
ního operačního programu NUTS II 
Severovýchod, prioritní osy 3 Cestovní 
ruch, oblasti podpory 3.2. Marketingové 
a koordinační aktivity v oblasti cestovní-
ho ruchu, finanční podporu na realizaci 
projektu „Pohádkové Krkonoše a Podkr-
konoší“. 
Součástí bylo společné zahájení cyk-
listické sezony, kterého se zúčastnilo 
pětatřicet cyklistů. 
Nezapomenutelné zážitky z jarní 
krkonošské krajiny, nádherné výhledy 
na Krkonoše a hlavně sportovně prožitá 

sobota byla jistě příjemným vstupem do 
meteorologického léta. Společně s pra-
covníky Svazku Krkonoše vyjeli na letoš-
ní cyklojízdu např. místostarosta města 
Vrchlabí A. Plašil,  zástupci krajského 
úřadu Královéhradeckého kraje z Hradce  
Králové, Martina Jurečková z agentury  
RDA, ale také  zástupci všech tří doprav-
ců. Někteří z těch, kteří reprezentovali 
veřejnost, jezdí s námi pravidelně, jiní 
využili pozvánky přes Facebook, přes 

Newsletter anebo vyčetli z připravova-
ných akcí na www.krkonose.eu. 
Připomínáme, že linky krkonošských 
cyklobusů jezdí v červnu během víken-
dů. V průběhu letních prázdnin denně 
a v září jsou v provozu vždy ve čtvrtek, 
v sobotu a v neděli. 
Cyklobusy křižují region od Harrachova 
po Žacléř. Zastavují na 138 autobuso-
vých zastávkách. Přepravují pěší turisty 
i cykloturisty s koly. 
Jízdní řády krkonošských cyklobusů 
naleznete na jednotlivých autobusových 
zastávkách, na webových stránkách 
dopravců Libereckého či Královéhra-
deckého kraje či na www.krkonose.eu/
cs/cyklobusy. V informačních centrech 
nebo přímo v cyklobusech získáte propa-
gační leták s jízdními řády, ale i s tipy na 
cyklovýlety. 
Bližší informace naleznete na 
www.krkonose.euFo

to
: a

rc
hi

v



16         Harrachovský zpravodaj          7/2015

Město Harrachov a ostatní spolky a organizace pro vás připra-
vily řadu kulturních a společenských akcí, které jsou shrnuty 
v kulturním kalendáři. Ten budeme průběžně doplňovat o další 
chystané zajímavé akce, jako jsou např. přednášky, výlety nebo 
divadelní představení. Uvedené termíny některých akcí jsou 
v tuto chvíli pouze předpokládané. Proto sledujte plakáty, vývěs-
ky, Harrachovský zpravodaj a webové stránky města, kde vám 
bude průběžně aktualizovaný kulturní kalendář k dispozici.

Červenec
5. 7. 2015 – Sváteční koncert houslisty Františka Lamače
Sváteční koncert houslisty Františka Lamače s programem 
ČESKÉ A SVĚTOVÉ EVERGREENY, se bude konat k pří-
ležitosti konání státního svátku, tj. 5. července od 19 hodin 
v harrachovském kostele sv. Václava. Na závěr je pro návštěv-
níky tohoto koncertu přichystáno překvapení. 

18. 7. – Harrachovské pivní slavnosti 
Slavnost plná nejen senzačního, Zlatou pečetí ověnčeného 
harrachovského piva, ale také pestrého výběru všelijakých 
dobrot k tomuto lahodnému moku, hudby všech možných 
žánrů, soutěží a atrakcí pro děti i dospěláky. Prostě pohodová 
letní akce pro pijáky i nepijáky piva.

22. 7. – 25. 7. – Svatoanenské dřevosochání
V areálu pensionu Bílá voda budou vznikat za mocného 
řevu motorových pil pravá umělecká díla ze dřeva. V sobotu 
25. 7. bude akce zakončena dražbou těchto dřevěných vý-
tvorů, kdy zde nebude chybět doprovodný program v podo-
bě soutěží spojených, jak jinak než se dřevem, dále budou 
k vidění historické sokolnické ukázky s orly, káňaty a sokoly, 
atrakce pro děti a k tomu všemu bude hrát známé pop-roc-
kové a punkové hudební pecky vrchlabská kapela Vacancy.

25. 7. – Nohejbalový turnaj trojic O pohár města Harrachova 
Již tradiční nohejbalový turnaj konající se na hřišti na Hře-
benkách. 

Srpen
1. 8. – Nohejbalový pivní turnaj trojic
Již tradiční nohejbalový turnaj konající se na hřišti na Hře-
benkách. 

6. 8. – 8. 8. – Open air festival Keltská noc
Open air festival Keltská noc, který v letošním roce oslaví již 

neuvěřitelných 20 let od svého vzniku, má díky svému místu 
konání punc nejvýše pořádaného festivalu v Čechách a tu-
díž se může pyšnit i nejhezčím výhledem. Přijeďte se o tom 
přesvědčit a poslechnout si pod světoznámým harrachovským 
mamutím můstkem např. Vypsanou fiXu, Horkýže Slíže, Sto 
zvířat, Michala Hrůzu či veselou partičku Tří sester, která při 
této příležitosti bude mít také důvody k oslavě – oslaví zde 
totiž své 30. narozeniny. Návštěvníci se tedy mohou těšit na 
vskutku velkolepý ročník letošního festivalu. Program včetně 
časového harmonogramu bude k vidění na www.keltskanoc.cz

15. 8. – Závod Red Bull 400
Závod Red Bull 400, který spočívá ve vyběhnutí na vr-
chol skokanského můstku, se loni úspěšně uvedl 
mezi českými běžci a dobrodruhy. Letos se 
opět vrací na můstek K120 v Harrachově, 
který skvěle vyhovuje extrémním poža-
davkům tohoto závodu. Startovní listina 
bude otevřena pro 600 závodníků, a to 
v kategoriích jednotlivců mužů i žen 
a štafet smíšených, mužských a hasič-
ských (4x 100 m). Klasická atletická 
vzdálenost 400 m se poběží na vrchol 
skokanského můstku od konce dopadu až 
po rozjezdovou lavici. 

Harmonogram – 15. srpna 2015
    9:00 – 10:30 Vydávání startovních čísel
    11:00 Kvalifikační kola mužů a hasičů
    15:00 Finále šťastných poražených: celá vzdálenost muži
    15:15 Finále B: celá vzdálenost muži
    15:30 Finále smíšené štafety
    15:45 Finále štafety muži
    16:00 Finále štafety hasiči
    16:15 Finále celá vzdálenost ženy
    16:30 Finále celá vzdálenost muži
    17:15 Slavnostní předávání cen
    20:00 Afterparty: stan přímo pod můstky

28. 8. – 30. 8. – 34. Evropský sraz majitelů vozů Aero Harrachov
V Harrachově budou o posledním prázdninovém víkendu 
k vidění desítky historických aut značky Aero. V Čechách 
půjde o jedinečnou událost tohoto druhu, nenechte si proto 
tento nezapomenutelný zážitek ujít ani vy. Více informací již 
brzy na www.harrachov.cz.

(end)

HARRACHOVSKÉ AKCE V ROCE 2015

TIP

Jeďte zdarma na dovolenou 
s Českým rozhlasem Sever!
Český rozhlas Sever vyhlásil prázd-
ninovou soutěž s názvem Cestujeme 
se Severem. Princip je jednoduchý 
– pokud budete kdekoliv na dovolené 
nebo výletu, vyfotografujte se tam s lo-
gem Českého rozhlasu Sever a snímek 
pošlete na e-mail: cestujeme@sever.
rozhlas.cz
Vítěz vzejde z výsledků hlasování na 

webových stránkách Českého rozhla-
su Sever. Kromě vítězného obrázku 
budou dále vybrány další čtyři snímky, 
jejichž autoři získají zajímavé věcné 
ceny. 
„Je úplně jedno, odkud fotografie 
bude. Lidé ji budou moci udělat při 
výletu na Ještěd, na pláži v Řecku nebo 
třeba na poznávacím zájezdu pod 
Eiffelovou věží. Atraktivitu fotografií 
nebude nikdo posuzovat, záležet bude 
pouze na hlasech, které snímky obdrží 

v internetovém hlasování,“ říká ředitel 
Českého rozhlasu Sever Milan Knotek. 
Soutěž Cestujeme se Severem od-
startovala 8. června a končí 20. srpna 
2015! Zapojte se i vy a pošlete nám 
fotku s logem a třeba zrovna vyhrajete. 
Nalaďte si Český rozhlas Sever, 
v Jablonci n. N. a okolí, na Českodub-
sku, v Chrastavě, v Hodkovicích nad 
Mohelkou  na 102,3 FM 
http://www.rozhlas.cz/liberec/portal/
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www.zlikvidujauto.cz

603 846 092

VÝKUP VOZIDEL
ZA HOTOVÉ

• odtah vozidel zdarma
• prodej náhradních dílů

odtahové služby• 

•  • •  •OSOBNÍ NÁKLADNÍ AUTOBUSY

• výkup a likvidace technologických celků, strojů a hal

• vystavení dokladu k zákonnému
odhlášení vozidla z registru

VÝKUP ŽELEZA A BAREVNÝCH KOVŮ

NOVÁ SLUŽBA
PRO MOTORISTY

Kompletní vyèištìní a ošetøení interiérù

Možnost vyèištìní kobercù a sedacích souprav!

automobilù patentovanou technologií
VAXing VAX Ltd. britské firmy 

a výkonným pneumatickým nástrojem
TORNÁDOR GUN. 

Informace:   J. Šolc, Pneu-auto-servis Harrachov
Mobil:        +420 604 351 522

                  +420 773 161 229 (objednávky)

POZVÁNKY

INZERCE
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FOLKLOR – ZVYKY A PRANOSTIKY 

PRANOSTIKY
Na Jakuba déšť jako žravý jed kazí modrý na pohance květ, proto vzácný bývá v oulech 
med. 
Prší-li na svatou Markétu, opadají ořechy vlašské a ořechy lískové zčerviví.
Prší-li v den svaté Máří Magdalény, obilí i v stodole se zazelení.
Fouká-li na svatou Annu vítr dopoledne, bývá drahá pšenice, fouká-li vítr odpoledne, 
bude drahý ječmen.
Staví-li v červenci hromadu mravenci po kraji všude, tuhá zima bude.

VÝZNAMNÉ DNY
  5. 7. Den slovanských věrozvěstů Cyrila  
                     a Metoděje
  6. 7. Den upálení mistra Jana Husa
  6. 7. Světový den polibku
  9. 7. Světový den veterinárních lékařů
14. 7. Mezinárodní den alternativ ke spalovnám

HVĚZDNÝ ČERVENEC
V měsíci červenci by měla dle letového plánu sonda NASA, která byla pojmenována 
New Horizons, dorazit po více než devíti letech svého putování sluneční soustavou 
ke svému vytčenému cíli, a to k trpasličí planetě Pluto. Toto zařízení patří mezi první, 
lidmi vytvořené, které má primárně sloužit k prozkoumání právě planety Pluto. V ob-
dobí od 12. července do 23. srpna bude aktivní meteorický roj delta Akvarid, který 
produkuje ve svém maximu až 20 meteorů za hodinu, což bude v noci z 28. na 29. 
července. Ovšem v letošním roce nám bude dopřáno vidět pouze ty nejjasnější mete-
ory, protože slabší záblesky budou zakryty jasnou září Měsíce těsně před úplňkem. 

JAPONSKO

V Japonsku nebo také v Zemi vychá-
zejícího slunce, pro které je typické 
kimono, umění krásného písma, origa-
mi – skládačky z papíru, čajové obřady 
či gejši, existují zvyky, které by u nás jen 
tak neprošly. Například kdybyste u jídla 
v restauraci začali srkat a mlaskat a ješ-
tě se navíc před vchodem do restaurace 
vyzuli, asi byste byli v tu ránu středem 
pozornosti. Ale v Japonsku by po vás, 
při takovém pro ně zcela normálním 
chování, nemrklo jediné oko. Co ovšem 
považují za velikou neslušnost je smr-
kání na veřejnosti, dávání spropitného 
či vtipy na téma stáří. Pokud se tedy 
Japonec nachladí a provází ho rýma, 
popotahuje nebo se vybaví rouškou, 
aby své bacily nešířil dále do okolí. 
A zatímco u nás číšník při placení téměř 
automaticky očekává tuzér, japonské-
ho číšníka by tento dobrý úmysl zcela 
určitě urazil. Ale co můžeme Japoncům 
určitě závidět, je jejich dodržování slibů. 
Nedodržení slibu je zde nemyslitelné 
a téměř skandální záležitostí. Co se týče 
svatebních obřadů i zde dodržují své 
tradice. 

Japonské svatby patří mezi náročné 
nejen po finanční stránce, ale i po té or-
ganizační. Vše musí mít svůj přesný řád, 
který je propracován i do těch nejmen-

ších detailů. Svatební rituál začíná tím, 
že budoucí novomanželé nejprve zamíří 
na hřbitov, aby předkům ženicha oznámi-
li konání svatby. Nevěsta je na svůj velký 
den oděna do tradičního dlouhého kimo-
na bílé barvy a na hlavě má bílý čepec, 
který si obléká na důkaz toho, že bude 
trpělivá a klidná manželka. Dává si také 
záležet na make-upu, protože čím více je 
její pleť světlé, dokonce až bílé barvy, tím 
více je považována za čistou a neposkvr-
něnou. Jelikož 
sňatek v Japon-
sku je vskut-
ku finančně 
náročný proces, 
v přepočtu se 
může vyšplhat 
až na sedm set 
padesát tisíc 
korun, dostávají 
novomanželé 
dary v podo-
bě peněz. Při 
příchodu na 
svatební oslavu 
musí pozvaní 
hosté ode-
vzdat speciální 
nazdobenou 
obálku, ve které 
je odpovídající 
obnos peněz 
– jinou částku 

odevzdávají rodinní příslušníci a jinou 
přátelé, známí či nadřízení z práce. Do 
této obálky se vkládají desetitisícijenové 
bankovky, které nesmějí být čtyři – jedna 
z výslovností tohoto čísla je totiž ši, a to 
znamená smrt, což nemůže novomanže-
lům přinést štěstí. Naopak v Japonsku 
považují za dobré znamení, když jim 
přeběhne přes cestu černá kočka nebo 
jim spadne na hlavu ptačí trus.

Foto: cs.wikipedia.orgS t r a n u  p ř i p r a v i l a  L e n k a  S t e h l í k o v á

FOLKLOR A ZVYKY VE SVĚTĚ
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V této rubrice jsou zveřejňováni ti jubilanti, kteří v letošním roce oslaví kulaté nebo půlkulaté
výročí svého narození, a to počínaje šedesátkou a více. U osob nad osmdesát let pak zveřejňujeme 
každý rok. Ti z vás, kteří si nepřejete, aby vaše maličkost byla ve společenské kronice zmíněna, 
sdělte, prosím, svůj požadavek redaktorovi Jiřímu Endlerovi na telefonní číslo 724 290 784.

Zdeňka Zbrojová         85
Josef Nüsser     84
Zdeňka Erbenová        83
Marie Kotašková          80
Emerich Nevěčný         75
Alexandra Ferencová      70
Jiří Rypl                70
Vladimír Hnyk            65
Miroslav Kopecký         65
Miloslava Horáková       60
Milan Nevečeřal   60

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

MĚSÍC ČERVENEC 2015

V š e m  j u b i l a n t ů m  p ř e j e m e  d o  d a l š í c h  l e t  m n o h o 
r a d o s t i ,  p o h o d y  a  p ř e d e v š í m  p e v n é  z d r a v í .

Rozměry plošné inzerce HZ

1/1 - celá strana - 190 x 270 mm (š x v)

1/2 - půl strany na výšku - 95 x 270 mm (š x v) 
1/2 - půl strany na šířku - 190 x 135 mm (š x v)

1/4 - čtvrt strany na výšku - 95 x 135 mm (š x v)
1/4 - čtvrt strany na šířku - 190 x 65 mm (š x v)

1/8 - osmina strany na výšku - 95 x 65 mm (š x v)

CENÍK KOMERČNÍ INZERCE V HARRACHOVSKÉM ZPRAVODAJI

Ceník 2015
   celá strana 1/1     1000 Kč
   půl strany 1/2     600  Kč
   čtvrt strany 1/4     400 Kč
   osmina strany 1/8     200 Kč

Ceny jsou uvedeny bez DPH 21% 

Při opakované inzerci ve více vydáních HZ je automaticky 
poskytována sleva. HZ vychází v počtu 300 kusů a trvale  
je umístěn na webových stránkách města. 

Kontakt na redaktora Jiřího Endlera – tel.: 724 290 784 nebo 
e-mail: zpravodaj@harrachov.cz

Podklady inzerce lze zasílat e-mailem v elektronické podobě 
ve formátu pdf, jpg. Rozměr podkladů v datovém souboru 
musí být v poměru 1:1 s požadovanou velikostí publikova-
ného inzerátu.

1/1 1/2 1/2

1/4 1/4 1/8

Harrachovský zpravodaj vydává Město Harrachov, čp. 150, Harrachov, 512 46. Redakční rada pracuje ve složení: Jiří Endler, Daniel Hloušek, 
Michaela Holmerová, Sonja Střelcová, Lenka Stehlíková. Příspěvky či inzerci zasílejte na adresu redaktora Jiřího Endlera (zpravodaj@harrachov.cz, 
tel.: 724 290 784) nebo zanechávejte v podatelně městského úřadu. Nevyžádané příspěvky se nevracejí. UZÁVĚRKA SRPNOVÉHO ČÍSLA JE 20. 7.  
Evidenční číslo MK ČR E 15902. Sazba D. Hloušek, tisk SURA s.r.o.
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Poděkování
V pátek 5. června jsme společně v kruhu naší velké rodiny oslavili 
50 let společného života. Během nádherného odpoledne a večera na 
nás čekala i mnohá překvapení. Jedním z nich bylo i milé přijetí na 
místní radnici. Chtěli bychom poděkovat především paní starostce 

Evě Zbrojové a paní tajemnici Radce Bališové Zamlarové za orga-
nizaci a průběh tohoto přijetí i slavnostního obřadu zlaté svatby 
(zlatých svateb). Srdečně děkujeme, i vaší zásluhou budeme mít na 
tento výjimečný den nádherné vzpomínky.

H o r s t  +  S t á ň a  a  Wo l f  +  H e l e n a  S l a v í k o v i

D v o j n á s o b n á  z l a t á  s v a t b a
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Výlety si mohou užít i maminky
V rámci své bakalářské práce zpracovala Karolína Matuchová 
Ptáčková turistické trasy, které jsou vhodné pro maminky 
s kočárky, ale i seniory či méně zdatné turisty. Jde o pět tipů, 
kam v okolí Harrachova vyrazit a užít si kratší či delší čas 
v přírodě.

K Mumlavskému vodopádu
Od hotelu Harrachov Inn se jde po polní zpevněné cestě k 
hotelu Skicentrum Harrachov, zde vlevo k hlavní silnici, pak 
vpravo podél silnice k autobusovému nádraží. Odsud vlevo po 
modré turistické značce (dále po modré) směrem k 
Mumlavskému vodopádu. Cesta je asfaltová, 
vede po mostě přes hlavní silnici, obchvat 
Harrachova, a přibližně 100 m za mos-
tem začíná Liščí stezka, která odbočuje 
vpravo do lesa. Na této stezce jsou 
rozmístěny tabule s úkoly pro děti. 
Na konci stezky se mohou děti s 
liškou vyfotit. 
Cesta pokračuje po lávce přes 
Mumlavu, za řekou odbočuje vlevo 
a dojde se po ní až k Mumlavskému 
vodopádu. Úsek dlouhý přibližně 500 
m před vodopádem je náročný pro ko-
čárek, plný kořenů a kamenů, dá se projet, 
ale občas přenést kočárek je lepší. Před 
vodopádem se přejde most a následuje prudké 
stoupání přibližně 100m k asfaltové silnici, kde se nachází Srub 
U Lišáka - občerstvení s restaurací. Po asfaltové silnici se dojde 
zpět do Harrachova k autobusovému nádraží, nyní trasa již jen 
klesá, značená je modře. Cca 500 m od Srubu U Lišáka je hřiště 
pro děti – houpačky, kolotoč, dřevěná pyramida - prolézačka.
Délka trasy: 4 km. Čas chůze: 2 hod. 15 min. 
Možnosti občerstvení a zábavy na trase: Liščí stezka.  Mumlav-
ský vodopád – osvěžení u vody. Srub U Lišáka – občerstvení, 
stoly s lavicemi. Hřiště v lese – houpačky, prolézačka, kolotoč.

Lehká trasa z Rýžoviště na Ručičky
Od Sporthotelu Rýžoviště se stoupá po žluté turistické značce 
(dále po žluté) na rozcestí Studenov. 100 m vpravo se nachází 
stánek s občerstvením, stoly a lavicemi. Trasa ovšem pokračuje 
z rozcestí vlevo lesem po asfaltové silnici, značená modře, na 
rozcestí Ručičky. Zde je další možnost občerstvení – kiosek, 
stoly a lavice. Z Ručiček je cesta značena zeleně, po asfaltové 
silnici, stále lesem podél Rýžovištního potoka až na Rýžoviště – 
cca posledních 500 m již ne lesem.
Délka trasy: 10 km. Čas chůze: 3 hod. 40 min.
Možnosti občerstvení a zábavy na trase: Rozcestí Studenov – 
stánek s občerstvením, stoly a lavice. Rozcestí Ručičky – stánek 
s občerstvením, stoly a lavice. Rýžoviště – chata Zátiší – re-
staurace, hřiště.

Po Janově cestě
Tato nenáročná, po celou dobu klesající trasa, je příjemná pro-
cházka lesem. Pro děti ovšem může být nudná, neboť na trase 
pro ně není žádné zpestření kromě bludiště a občerstvení u 
horní stanice lanovky, tedy hned na startu. Zpočátku se jde od 
horní stanice lanové dráhy po modré turistické značce (dále po 
modré) směrem na Studenov, okolo horní stanice lanové dráhy 
Rýžoviště, po 500 m se odbočí vpravo na širokou cestu (nezna-
čenou) a jde se stále rovně. Po 1,2 km začíná asfaltová silnice, 

po dalších 100 m se odbočí vlevo, stále po silnici, zde je již 
trasa značená zeleně. Po 1,2 km se dojde na křižovatku, kde se 
pokračuje vpravo po cyklostezce č. 4 směrem na Janov (zelená 
značka směřuje vlevo do Rokytnice nad Jizerou). Po přibližně 2 
km se odbočí vpravo do lesa na cyklotrasu č. 4a a po lesní cestě 
se dojde do centra Harrachova k dolní stanici lanové dráhy..
Lanová dráha Harrachov- Čertova hora je v letním provozu 
každý den od 9 do 17 hod.
Délka trasy: 6,5 km. Čas chůze: 3,5 hod.
Možnosti občerstvení a zábavy na trase: Čertova hora – stánek 
s občerstvením, stoly a lavice, nafukovací bludiště, možno 
vyfotit se s Krakonošem (dřevěná socha). Centrum u lanovky 

– dětská hřiště, nafukovací trampolína, nafukovací hrad, 
stánky s občerstvením, restaurace.

Z Kořenova na rozhlednu Štěpánka 
Z Kořenova od Motorestu se mírně stoupá po 

silnici do Příchovic. V Příchovicích se odbočí 
vlevo (směrovka u silnice) a pokračuje se 
stále po silnici po zelené a modré turistické 
značce (dále po zelené, modré), mírné stou-
pání až na Hvězdu (rozcestí). Zde se odbočí 
vlevo a po modré se prudce stoupá lesem k 

rozhledně. Tento úsek od Hvězdy je nároč-
nější pro kočárky, ale je sjízdný. Cesta zpět 

celá klesá a vede po modré, tzn. zpět na rozcestí 
Hvězda, zde vpravo po silnici a po 500 m odbočit 

vpravo do lesa. Lesem se dojde k asfaltové silnici, po 
silnici vlevo cca 100 m a odbočit vpravo na polní cestu, stále po 
modré, až do Kořenova k Motorestu, kde trasa začala. 
Kamenná novogotická rozhledna Štěpánka na vrchu Hvězda 
(959 m.n.m.) na Příšovickém hřebeni je nejstarší rozhlednou v 
Jizerských horách. Pojmenování připomíná arcivévodu Štěpá-
na, který tu pobýval při dohledu na stavbu Krkonošské silnice. 
Výška rozhledny je 24 m a výhled z ní je opravdu krásný. 
Délka trasy: 5 km. Čas chůze: 2 h.
Možnosti občerstvení a zábavy na trase: Kořenov: restaurace 
s dětskými hřišti. Příchovice: restaurace s dětskými hřišti. 
Hvězda (300 m pod Štěpánkou): restaurace s dětským hřištěm. 
Rozhledna Štěpánka: stánek s občerstvením a suvenýry, stoly 
s lavicemi, vstup na rozhlednu (2014: dospělý Kč 30.-, děti 3 – 
15 let Kč 10.-), pískoviště s lopatkami a bábovkami, 2 houpač-
ky, malá dřevěná pyramida (prolézačka), chůdy (pro větší děti 
i dospělé).

Harrachovskou naučnou stezkou – Anenské údolí 
Od hotelu Harrachov Inn se jde po cestě k lanovce, dále pak 
po asfaltové silnici Anenským údolím. Po 500 m odbočuje 
směrovka k Harrachovské naučné stezce (dále HNS) vpravo 
do kopce do lesa a po 1,5 km lesem se dojde k začátku HNS, 
která je dlouhá cca 1 km. HNS vede po silnici kolem hotelu 
Resident Harrachov do lesa k Mumlavě; zde je úsek cca 20m 
hůře sjízdný pro kočárky. Dále HNS pokračuje kolem rybníčku 
k čistírně odpadních vod, odkud stoupá po panelové silnici zpět 
k Residentu Harrachov a k místu, kde začala. Aby se zpět do 
centra Harrachova nešlo stejnou cestou, je možné jít po asfalto-
vé silnici Anenským údolím.
Délka trasy: 4 km. Čas chůze: 2 hod.
Možnosti občerstvení a zábavy na trase: Centrum u lanovky: 
dětská hřiště, nafukovací trampolína, nafukovací hrad, stánky 
s občerstvením, restaurace.

Další podobné trasy naleznete na městském webu www.harrachov.cz



KAM NA PRÁZDNINOVÝ VÝLET (NEJEN) S DĚTMI?  

Hrady a zámky zvou na princeznovské prohlídky a poznávací hry 
pro celou rodinu, rozšířena je i nabídka pro dospělé návštěvníky
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Hrad Grabštejn – Svatá Barbora
Během letních prázdnin vás hradními interiéry několikrát denně 
vždy od úterý do neděle provede svatá Barbora, pod jejímž vedením 
budete plnit úkoly. Tím máte možnost získat jeden z klíčů, jenž vám 
pomůže otevřít 13. komnatu. Navíc první červencový víkend je vě-
nován dětem během tzv. Létohrádek a o prvním srpnovém víkendu 
si děti mohou vyzkoušet historická řemesla v rámci Řemeslného 
jarmarku. Barbora provází i o víkendech či na objednání. Dospělé 
návštěvníky zveme na tři prohlídkové trasy, které správa hradu 
nabízí – základní okruh, sklepení se zaměřením na nejstarší historii 
hradu a na zkrácený okruh Za tajemstvím sochy svaté Barbory.
Státní hrad Grabštejn, 463 34 Hrádek nad Nisou
Tel: +420 482 724 301
GPS: 50°50‘46“N, 14°52‘34“E
www.hrad–grabstejn.cz, www.otevrte13komnatu.cz, FB – Grabštejn

Zámek Hrubý Rohozec – dětská zkrácená prohlídka 
Těmi nejzajímavějšími komnatami rohozeckého zámku prove-
de rodiče s dětmi průvodkyně/průvodce, který uzpůsobí výklad 
aktuálnímu věku dětí. Prohlídka trvá cca 20–25 minut a je vedena 
tak, aby děti bavila a odnesly si hezký zážitek. Dětská prohlídka je 
na Hrubém Rohozci realizována o hlavních prázdninách, nebo na 
objednání. Během celé sezony nabízí Hrubý Rohozec tři prohlíd-
kové okruhy – prvním a druhým patrem zámku, třetí okruh vede 
rozsáhlým sklepením a zázemím pro tehdejší zaměstnance. Přímo 
v objektu je kavárna U Johanky s možností objednání piknikových 
košů, k zapůjčení též deky a hry do přilehlého parku.
Státní zámek Hrubý Rohozec, 511 01 Turnov
Tel: +420 481 321 012, +420 725 181 569
GPS: 50°35‘54“N, 15°9‘27“E
www.hruby–rohozec.eu, FB  – Státní zámek Hrubý Rohozec 

Zámek Lemberk  – nově otevřená expozice, kterou můžete 
navštívit sami, bez průvodce
Od letošního června nabízí správa zámku Lemberk zcela novou 
expozici, která vede druhým patrem zámku a můžete ji absolvo-
vat sami, ve svém tempu, bez průvodce. Expozice mapuje vývoj 
uměleckých stylů od 18. století a je tvořena pokojíčky/boxy, které 
představují kompletně zařízené místnosti daného uměleckého stylu. 
Kromě této samostatné expozice nabízí Lemberk další dva prohlíd-
kové okruhy, velmi často je zpřístupněna i věž, která nabízí nádherný 
výhled do okolí. Na zámku se natáčely populární pohádky Tajemství 
staré bambitky, Čert ví proč, Zvon Lukáš a další.
GPS: 50°46‘39“N, 14°47‘16“E
FB – Zámek Lemberk
www.zamek–lemberk.cz

Zámek Sychrov – Prohlídky s princeznou
Prohlídky nejkrásnějšími prostorami zámku vede princezna, která výklad 
uzpůsobí věku dětských návštěvníků. Na závěr se děti mohou s princez-
nou vyfotografovat. Prohlídky jsou během hlavních prázdnin realizová-
ny několikrát denně včetně pondělí. V nabídce také zámecké sklepení 
s Medvědí galerií a park s možností hry pro celou rodinu, kluky a jejich 
tatínky jistě nadchne výstava Technopolis v bývalé zámecké konírně, 
která prezentuje vědu a vynálezy 19. a 20. století. Na Sychrově je nově 
zřízeno návštěvnické centrum s dětským koutkem, k posezení láká oran-
žerie v zámeckém parku, sloužící jako kavárna. Sychrov je doslova po-
hádkovým zámkem, k nejznámější tvorbě zde natáčené patří bezesporu 
pohádky Zlatovláska, Nejkrásnější hádanka, Nesmrtelná teta, ale i např. 
Dobrodružství kriminalistiky, Strašidlo Cantervillské a mnohé další.
Státní zámek Sychrov čp. 1, 463 44 Sychrov
Tel:  +420 482 416 011
GPS: 50°37‘35“N, 15°5‘21“E
www.zamek–sychrov.cz, FB – Státní zámek Sychrov, oficiální stránky

Zámek Zákupy – prohlídky s princeznou, strašidelné sklepení 
a výstava hraček
Prohlídka s princeznou v 10.30 a 14.30 hod. od úterý do neděle, 
princezna dává dětem hádanky a také hledají plyšové medvídky 
ukryté v komnatách. Kromě této prohlídky možnost individuální 
návštěvy „dětské trasy“, kdy si ve vlastním tempu projdete několik 
místností, kde jsou kromě nábytku vystaveny také hračky z 19. a 20. 
století (panenky, autíčka). Navštívit lze i zámecké sklepení plné 
strašidýlek. Zájemcům o historii nabízí zákupský zámek dvě prohlíd-
kové trasy, základní a rozšířený okruh, který obsahuje také výstavu 
Zapomenuté zámky, která připomíná objekty, které již nemůžeme 
navštívit, neboť byly buď zničeny, nebo využity k jiným účelům.
Státní zámek Zákupy, Borská 1, 471 23 Zákupy 
Tel: +420 487 857 278
GPS: 50°41‘15“N, 14°38‘37“E
www.zamek–zakupy.cz, FB – Státní zámek Zákupy – muzeum 
historie

Hrad Bezděz
Hrad Bezděz je jedním z nejlépe dochovaných raně gotických hradů 
v České republice. Kromě prohlídky hradních prostor nabízí daleký 
rozhled z vrcholu tzv. velké věže. Z dějin je Bezděz známý jako 
vězení krále Václava II., či inspirace pro tvorbu Karla Hynka Máchy. 
Pro letošní rok si správa hradu připravila tzv. dlouhé soboty – v čer-
venci a srpnu je každou sobotu otevřeno až do 18 hodin, ve vybrané 
termíny se na Bezdězu můžete potkat se šermíři či kostýmovanými 
průvodci.
Hrad Bezděz, 472 01 p. Doksy 
Tel: +420 723 774 904 
GPS: 50°32‘21“N, 14°43‘12“E
FB – Hrad Bezděz, oficiální stránky
www.hrad–bezdez.eu
 

Hrad Trosky 
Tato dominanta Českého ráje je častým cílem turistů a výletníků 
všech věkových kategorií a z tohoto důvodu bude již třetí sezonu 
otevřeno na Troskách v červenci a srpnu denně, tedy včetně pondělí. 
Trosky nabízejí krásný výhled do krajiny, ale o letošních prázdninách 
si tuto památku můžete prohlédnout také večer a v noci. Ve vybrané 
termíny se na Troskách prodlužuje návštěvní doba do nočních hodin, 
a to buď ještě s doplňkovým kulturním programem (ohňová show, 
sokolnické ukázky, trubadúr a další), nebo bez něj. První  srpnový 
víkend se zde pořádají Čertovské slavnosti.
Státní hrad Trosky, 512 63 Rovensko pod Troskami
Tel: +420 481 313 925
GPS: 50°30‘59“N, 15°13‘50“E
FB – Hrad Trosky/Trosky Castle
www.hrad–trosky.eu

Hrad a zámek Frýdlant 
Původní hrad z poloviny 13. století, rozšířený v 16. století o re-
nesanční zámek, se stal v 17. století majetkem slavného vojevůd-
ce Albrechta z Valdštejna. Poslední vlastníci Clam–Gallasové, 
zpřístupnili již roku 1801 hradní sbírky veřejnosti, čímž se Frýdlant 
stal nejstarším hradním muzeem ve střední Evropě. Při prohlídce 
začínáte hradem a postupně se dostanete i do zámeckých místností, 
vyhlášené zbrojnice a unikátní kuchyně. Ve vybraných termínech 
se na Frýdlantě pořádají prohlídky oživené setkáním s Albrechtem 
z Valdštejna, příležitostně je také zpřístupněna věž, kdy po zdolání 
bezmála 300 schodů máte výhled na celé panorama Jizerských hor.
Hrad a zámek Frýdlant, Zámecká 4001, 464 01, Frýdlant v Čechách
Tel: +420 482 312 130
GPS: 50°54‘54“N, 15°5‘1“E
 www.zamek–frydlant.cz


